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NE SAMO
O DELITVI DOHODKA!
Predsednik RO sindikata delavcev prometa in zvez Andrej Grahor o sa

moupravnem sporazumevanju

O tem, kaj vse naj bi s samo
upravnimi sporazumi razreševali 
v organizacijah združenega dela,

so mnenja kljub dosedanjim šte
vilnim razpravam še vedno pre
cej različna. Nekateri bi s temi

sporazumi radi ,,zacementirali“ 
izključno delitev dohodka, dru
gi spet menijo, naj bi se na
enkrat sporazumeli o vseh 
vrstah dohodkov in izplačil, kar 
jih sploh poznamo v praksi de
lovnih organizacij. Upoštevaje 
razlike v pogojih gospodarjenja, 
delovne razmere, kadrovsko 
strukturo in še druge vzroke,

(Nadaljevanje na 2. strani)
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ti goslj11^ ^ iščejo rešitev svojega stanovanjskega problema v gradnji lastne hiše, je Stanovanjsko Ljubljani. Z gradnjo družisnkih stanovanjskih hišic s
/ »bč'^arst:vo. "Standard1' kot pooblaščena organizacija sklada za komunalno urejanje zemljišč kjer se bodo v prvih 130 hišic lastniki kmalu vselili.
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^ ■ stanovanjskih hiš in 2000 stanovanj v blokih v soseskah Koseze in Draveljska gmajna v

so najprej začeli v soseski Koseze (na sliki), 
Te dni pa bodo začeli z gradnjo druge faze 

stotih družinskih stanovanjskih hiš najrazličnejših tipov.
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»KOŠIČ BENEDIKT«
VIA RASTELLO 1—7 — TEL. 5162 
GORICA (ITALIJA)

V obnovljenih novih lokalih 
(v pritličju in prvem nad
stropju) dobite največjo iz
biro vsakovrstnih modernih 
in kakovostnih čevljev, san
dalov, natikačev itd.
Prost ogled v notranjih iz
ložbah!

NAJNIŽJE CENE — OBIŠČITE NAS!

IZ DELA RS ZSS:

Posvetovanja 
o pripravah za skle
panje samoupravnih 

sporazumov
Namen posvetovanj je medsebojna izmenjava 
mnenj med sindikalnimi delavci o perečih prob

lemih samoupravnega sporazumevanja

V sredo je bilo v Domu sindi
katov v Ljubljani prvo od po
svetovanj, ki jih RS ZSS organi
zira za sindikalne delavce, da bi 
med seboj izmenjali mnenja o 
perečih vprašanjih v zvezi s sa
moupravnim sporazumevanjem 
o delitvi dohodka in osebnih 
dohodkov. Kot je znano, slo-

Vreme ni zanesljivo — zanesljiv je IN Dl P lendava

venski sindikati vztrajajo na jav
ni razpravi o teh vprašanjih 
kljub temu, da družbeni dogo
vor o merilih za usmetjanje de
litve dohodka še ni dokončno 
izoblikovan, ker pač želijo raz
pravo o še nerazčiščenih vpra
šanjih prenesti v široko javnost. 

(nadaljevanje na 2. strani)
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V OKVIRU
Anonimke so po navadi 

obsojene na kaj klavrne uso
de: vse po vrsti končajo v 
uredniškem košu. Tako so 
pač res lahko prave ano
nimke,

A ker so pri vsaki stvari iz
jeme, se je primerila tudi 
meni, ko sem že hotel tvojo 
anonimno dopisnico poslati 
v koš, sem bolj po naključju 
kot hote opazil da prosiš za 
pojasnilo.

Ja, kaj pa je takega na tej 
tvoji dopisnici, da ti je splah
nelo vse junaštvo, da bi se 
podpisal? Bi pa še bilo po
trebno kaj veliko hujšega, da 
bi ti kdo skušal skriviti en 
samcat las na glavi.

Zato dovoli, da na glas po
vzamem tvoje misli.

Prosiš, naj ti povemo, za
kaj sindikat ne poskrbi, da bi 
bili fizični delavci boljše pla
čani, zlasti pa še kvalifici
rani. Praviš, da v proizvodnji 
delate po normi, ki vam jo 
strižejo, medtem ko v pisar
nah ne vedo, kaj so norme, 
če pa pride več dela, za-

Na ano
nimno 

vprašanje 
javen 

odgovor
poslijo še kakšno novo moč. 
Meniš, da ni čudno, če mno
gi odhajajo v tujino, ker je 
tam strokovno delo bolje ce
njeno.

Mislim, da sem povzel vse, 
kar si napisal. Pa veš kaj — se 
čisto strinjam s teboj! Vse, 
kar si povedal o nagraje
vanju, o striženju norm, o 
vrednotenju dela, strokov
nosti, rezultati dela, o napa
kah - vse to je res! In še ve
liko več. Naj povem kak tak 
primer: v enem od lanskih 
mesecev so statistiki ugoto
vili, da je bilo razmerje med 
osebnimi dohodki enako 
strokovno usposobljenih lju
di v nekaterih primerih celo 
1:9, razmerje med najnižjim 
in najvišjim izplačanim oseb
nim dohodkom pa kar 1:50.
Ja kar prav si prebral - za 
petdesetkrat bolj debela ku
verta! Da vratarji in snažilke 
v nekaterih podjetjih zaslu
žijo več kot tehniki in inže
nirji v drugih, sploh ni treba 
več dokazovali - to se pre-
(Nadaljevanje s 3. strani)
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LJUBLJANA - Mestni odbor sindikata delavcev družbenih dejavnosti Ljubljane se je sešel 
na sejo predsedstva in na njej obravnaval odlok o razmejitvi pristojnosti organov sindikata pri 
samoupravnem in družbenem dogovarjanju ter ga tudi sprejel. V nadaljevanju seje so člani 
predsedstva opredelili naloge sindikatov v pripravah za sklenitev samoupravnih sporazumov v 
družbenih dejavnostih, obravnavali so osnutek družbenega dogovora za področje družbenih 
dejavnostih o usmerjanju delitve dohodka, razpravo pa so slednjič posvetili tudi pripravam na 
kongres sindikata delavcev družbenih dejavnosti Slovenije, ki bo 5. oktobra letos

NA LINIJI 
323-554

KOPER
Na občnem zboru sindikalne 

organizacije trgovskega podjetja 
, Jestvina" Koper so člani posve
tili znaten del razprave-proble- 
matiki poslovno-tehničnega so
delovanja med podjetji na obal
nem območju in na Primorskem. 
Menili so, da bi bilo spričo se
danje razdrobljenosti trgovine
tako sodelovanje nujno, saj bi z 
združevanjem finančnih sred
stev, strokovnih kadrov pa tudi s 
skupnim nastopom pri dobavi
teljih lahko bistveno popravili 
poslovni uspeh podjetij. Vnovič 
so tudi zahtevali, naj bi se na 
oblanem območju dogovorili, da 
bi bile ob nedeljah in praznikih 
odprte samo nekatere trgovine s 
prehrambenimi artikli, ne pa 
malodane vse.

K. C.

VELENJE
Na občinskem sindikalnem 

svetu so se sestali predstavniki 
občinskih vodstev družbeno
političnih organizacij in delegati 
delovnih ljudi šaleške doline za 
drugi kongres samoupravljavcev 
Jugoslavije. Dogovorili so se, da 
bodo pripravili tri razprave in z 
njimi posredovali svoje poglede 
na uveljavljanje samoupravljanja 
v delovnih organizacijah, na od
govornost in pravice samouprav
nih organov ter na integracijske 
procese v samoupravnem siste-

V. Š.

LJUBLJANA

ZACELI SO
Minulo sredo so se v Domu sindikatov v Ljubljani 

sestali predstavniki kakih 120 delovnih organizacij na 
razširjeno sejo sveta za kovinsko in elektroindustrijo 
pri RO sindikata delavcev industrije in rudarstva Slo
venije. Na seji so sprejeli predlog republiškega odbora, 
da naj bi vse delovne organizacije kovinske in elektro
industrije Slovenije sklenile en sam samoupravni spo
razum o delitvi osebnih dohodkov. Na seji sveta so 
predstavniki delovnih organizacij ustanovili tudi po
sebno komisijo, v katero bo 20 delovnih organizacij 
imenovalo svoje predstavnike, njena naloga pa je pri
praviti gradivo in osnutek samoupravnega sporazuma.

MARIBOR

ZA PRAZNK 
DELA

Predsedstvo občinskega sindikalnega sveta Maribor 
je že dve svoji seji posvetilo pripravam na praznovanje 
1. maja, ki ga letos povezujemo tudi s praznovanjem 
30-letnice vstaje slovenskega naroda. Člani predsedstva 
so menili, da v zadnjih letih posvečamo vse premalo 
pozornosti praznovanju tega delavskega praznika, zato 
je posebna komisija občinskega sveta že pripravila ob
širen program prvomajskih slovesnosti ter ga uskladila 
s programom SZDL ob 30. obletnici OF in občinskem 
prazniku - 29. aprilu, ki ga bodo letos v Mariboru 
prvič praznovali. Program prvomajskih slovesnoti pred
videva številne prireditve v dneh od 30. do 2. maja.

LITIJA

OCENA OBČNIH 
ZBOROV

Značilnost letošnjih občnih zborov osnovnih organi
zacij je bila dokaj tehtna razprava o politiki nagraje
vanja, delovni zaščiti, o problemih gospodarjenja, 
omembe vredna pa je tudi dokaj dobra udeležba član
stva.

Čeprav se osnovne organizacije čedalje bolj uveljav
ljajo, pa bo treba v prihodnje podrobneje opredeliti 
njihovo vlogo v razvoju samoupravnih odnosov v ko
lektivih. Občinski sindikalni svet v Litiji tudi sodi, da 
so v zadnjem' času dosegli veliko boljšo povezavo z 
vsemi delovnimi organizacijami. To skupno sodelo
vanje pa utegne biti zelo pomembno prav zdaj, ko v 
litijskih podjetjih začenjajo bitko za stabilizacijo go
spodarstva.

Posvetovanja o pripravah za sklepanje 
samoupravnih sporazumov

(Nadaljevanje s 1. strani)
Ljubljansko posvetovanje — po

dobna posvetovanja bodo te dni v 
Mariboru, Celju, Postojni in Novem 
mestu - je vodil podpredsednik RS 
ZSS Jože Globačnik, udeležili pa so 
se ga predsedniki in tajniki občin
skih sindikalnih svetov ter predsed
niki občinskih in medobčinskih od
borov posameznih sindikatov iz 
Ljubljane, Jesenic, Radovljice, Kra
nja, Tržiča, Škofje Loke, Kamnika, 
Domžal, Litije, Vrhnike in Logatca. 
Po uvodnih pojasnilih, ki jih je za 
družbeni dogovor za področje go
spodarstva posredoval predsednik 
RO sindikata delavcev prometa in 
zvez Andrej Grahor, za področje ne
gospodarstva pa strokovni sodelavec 
RO sindikata delavcev družbenih de
javnosti Marko Kamenšek, se je raz
vila precej polemična razprava o raz
ličnih vprašanjih samoupravnega 
sporazumevanja, na katera v tem 
času še ni mogoče dokončno odgo

voriti. Sicer pa namen tega posve
tovanja tudi ni bil iskati take do
končne odgovore, temveč spod
buditi javno razpravo o vprašanjih s 
področja družbenega dogovarjanja 
in samoupravnega sporazumevanja, 
katerih rešitve bodo velikega po
mena za vse delovne ljudi. ČZP De
lavska enotnost bo te dni izdala bro
šuro, v kateri bosta — ob drugem 
gradivu - objavljena tudi oba osnut
ka družbenih dogovorov (za gospo
darstvo in za negospodarstvo), kar 
bo nedvomno solidna osnova za 
temeljito javno razpravo o teh 
osnutkih, za katero so sindikati zelo 
zainteresirani.

Udeleženci posvetovanja so se do
govarjali tudi o načinu organiziranja 
javne razprave o osnutkih ustavnih 
amandmajev. Predsednik komisije za 
samoupravljanje pri RS ZSS Mitja 
Švab je s tem v zvezi podal krajšo 
uvodno besedo, v kateri je še po
sebej poudaril pomen, ki ga imajo za 
sindikate XXI, XXII in XXIII

amandma. Poudaril je, da bosta XXI 
in XXII amandma terjala precejšnje 
spremembe v normativnih aktih de
lovnih organizacij - zlasti pravil
nikov o delitvi osebnih dohodkov - 
pa tudi spremembe republiške zako
nodaje. Mnoga vprašanja, ki so v 
amandmajih postavljena samo na
čelno, bo' treba urediti tudi v praksi 
— o tem pa zaenkrat še nimamo kaj 
prida idej. Javna razprava o spre
membah ustave, ki naj bi delovnim 
ljudem seveda dala vse potrebne in
formacije, ki jih želijo, bi hkrati kaj
pak morala dati tudi predloge za 
konkretne, po možnosti boljše for
mulacije različnih določil ustavnih 
amandmajev.

Občinski sindikalni sveti bodo - 
skupaj z ZK, SZDL in drugimi druž- 
beno-političnimi organizacijami — 
organizirali informativne javne raz
prave o spremembah ustave, hkrati 
pa bodo zbirali tudi predloge in su
gestije za izboljšanje besedila ustav- 
nih amandmajev.

Ne samo o delitvi dohodka
(Nadaljevanje s 1. str.)
odločitev v nobenem primeru 
ne bo lahka, praktične rešitve 
pa se bodo razlikovale od pa
noge do panoge.

Kaj glede tega menijo v de
lovnih organizacijah prometa in 
zvez? Za odgovor na to vpra
šanje smo zaprosili predsednika 
RO sindikata delavcev prometa 
in zvez Andreja Grahorja, ki je 
dejal:

„Že iz samega zakona in 
družbenega dogovora sledi, naj 
bi se sporazumevali o načinu 
delitve dohodka, torej o merilih 
oblikovanja skladov in višini 
osebnih dohodkov. Možen je 
sporazum o kalkulativnih oseb
nih dohodkih za enaka delovna 
mesta, ki bi lahko zajemal tudi 
enaka merila analitične ocene 
delovnih mest. Sporazum naj bi 
določil minimalne osebne do
hodke in merila za izračun 
maksimalnih osebnih dohod
kov. Podpisniki sporazumov 
bodo po svoje določili tako 
imenovani ,faktor stimulacije1. 
V delitvi se bodo lahko spora
zumeli o merilih, s katerimi bi 
upoštevali minulo delo dolgo
letnih članov delovne skupnosti 
— upokojencev.

Družbeni dogovor bo ver
jetno odrejal najvišje meje neka
terih izdatkov iz materialnih 
stroškov, kot so dnevnice, kilo
metrine itd. Izkušnje iz neka
terih dejavnosti, tudi iz pro
meta in zvez, kažejo, da bi bil

na mestu tudi dogovor o naj
nižjih zneskih teh izplačil, še 
posebej na primer pri terenskih 
dodatkih in različnih izdatkih 
za varstvo pri delu. Predlagali 
pa bomo tudi dogovor o ena
kem oblikovanju nadomestil za 
čas bolezni in drugih sorodnih 
nadomestil.

pa prikrivanja osebnih dohod
kov.

Samoupravni sporazumi bi 
lahko vključili tudi materialno 
osnovo kadrovske politike, 

. torej minimum sredstev za iz
obraževanje in štipendiranje. S 
tem bi izginila razlika, da se ne
kateri delavci šolajo, drugi pa 
pridobivajo s preplačevanjem 
prvih. Enak dogovor je možen 
tudi glede sredstev za kulturno, 
prosvetno in socialno dejavnost 
in še v drugih primerili, kjer 
zgornja meja ne bo določena.

Zelo pomemben je dogovor o 
minimalnih življenjskih raz
merah v skupnih bivališčih, de
nimo na gradbiščih pa tudi na 
ladjah. Sem bi lahko všteli tudi 
opremo takih delovnih mest, 
kot so na primer šoferska mesta 
na tovornjakih, ki vozijo na dol
gih progah.

Nadvse koristen bi bil dogo
vor o gradnji družbenih stano
vanj in o merilih za kreditiranje 
zasebne gradnje. Z ene strani 
želimo dobiti več najemniških, 
komfortnih, toda po ceni še

Odprto pismo 
mestnega sveta 
ZSS Ljubljana
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PREDSEDSEDSTVU
SKUPŠČINE SOCIALISTIČNE REPUBLIKE 

SLOVENIJE
PREDSEDSTVU

SKUPŠČINE OBČINE LJUBLJANA-CENTER
Predsedstvo mestnega sveta Zveze sindikatov Ljubljana 

je na seji dne 7. aprila 1971 ponovno obravnavalo položaj 
tovarne optičnih naprav ,,Vega“, ki je v stečajnem po
stopku, in ocenilo naše dosedanje delo v nudenju pomoči 
temu kolektivu.

V razpravi je bilo ugotovljeno, da se je zaradi premalo 
odgovornega odnosa posameznih vodilnih delavcev do za
upanega jim dela ta kolektiv znašel v velikih ekonomskih 
težavah. Zaradi izgub, zlasti pa slabo zastavljenih razvoj
nih programov, je bila stečajna uprava prisiljena odpustiti 
preko 200 delavcev, mnogo pa jih je zapustilo kolektiv že 
pred uvedbo stečajnega postopka

Kot kažejo rezultati do sedaj opravljenih obračunov, je 
izguba še štiri do petkrat večja, kot je bila izkazana v 
periodičnem obračunu (6,4 milijona din) septembra 
1970. leta. Tako velika izguba je posledica nerealnega 
izkazovanja vrednosti zalog, prav tako pa tudi sklepanja 
raznih za delovno organizacijo škodljivih poslov, katerih 
rezultate je bilo možno oceniti šele sedaj.

Analize ekonomskega poslovanja delovne organizacije 
Vega kažejo, da je bil težak položaj podjetja znan že 
daljše obdobje, da pa se je dejansko stanje s strani vodstva 
prikrivalo tako delovnemu kolektivu, zlasti pa samo
upravnim organom in družbenopolitičnim skupnostim.

Zaradi takega vodenja delovne organizacije je bilo pri
zadetih več sto članov delovnega kolektiva, prav tako pa 
so tudi razvrednotena velika družbena sredstva

Predsedstvo mestnega sveta Zveze sindikatov meni, da 
je za slabo poslovanje v tovarni Vega odgovorno vodstvo 
delovne organizacije, zlasti pa njen nekdanji direktor to
variš France Lamut, ki je s slabimi poslovnimi odločit
vami in prikrivanjem dejanskega stanja privedel delovno 
organizacijo do stečaja.

V skladu s splošno sprejetimi stališči o doslednem iz
vajanju načela osebne odgovornosti smatramo, da morajo 
odgovorni družbeni organi izvesti postopek za ugotovitev 
krivde posameznih odgovornih delavcev, ki so vodili to
varno v zadnjih letih, ter sprejeli ustrezne sankcije.

Glede na to, da je nekdanji direktor France Lamut tudi 
poslanec in hkrati podpredsednik Gospodarskega zbora 
Skupščine SR Slovenije, predlagamo, da Skupščina ob
čine Ljubljana-Center in Skupščina SR Slovenije obrav
navata upravičenost njegovega nadaljnjega opravljanja po
slanskih funkcij. Za predsedstvo

mestnega sveta Zveze sindikatov 
Ljubljana 

RUDI BREGAR

t
\ ' 
(. Hu 
{ nul 
i Pri 
J sin 
5 nai

h
n

Sv
J:
o
(

pnI5 en 
jevz,
ho
nu
o
dii
nu
de
nu
Pl;

J Vs; 
5 tal

!E
£/ ne

zn
(
( SP 
( Pr 

za
J os 
t. JO’ 
/ m 
j ve 
5 ne 
i ^

PREDSEDSTVO NOVOGORIŠKIH SINDIKATOV:

O DVEH 
DOGOVORIĤ

 S'
vedno dostopnih stanovanj. Z 
druge strani lahko sporazum 
jasno pokaže, kateri krediti so 
izven in prek meja normalnega, 
ko, drugače rečeno, dejansko 
pomenijo obliko pridobivanja 
strokovnjakov in skritih oseb
nih dohodkov.

Zadnja plenarna seja RO na
šega sindikata je pokazala, da bi 
kolektivi prometa in zvez s sa
moupravnimi sporazumi želeli 
razreševati predvsem ta vpra
šanja. Lahko rečem, da bo naš 
sindikat v tem smislu kolek
tivom nudil vso možno pod
poro.11

Na razširjeni seji predsedstva 
novogoriških sindikatov minuli po
nedeljek so člani razpravljali o na
logah sindikatov pri sklepanju sploš
nega družbenega dogovora in pri 
samoupravnem sporazumevanju o 
delitvi dohodka in osebnih dohod
kov, v nadaljevanju seje pa tudi o 
osnutku družbenega dogovora o 
štipendiranju in kreditiranju dijakov 
in študentov v novogoriški občini.

Glede osnutka splošnega družbe
nega dogovora — obravnavali so 
peto inačico — so člani predsedstva 
menili, da je družbeno dogovarjanje 
na področju delitve sicer nujno, niso 
pa se strinjali s predloženim osnut
kom splošnega družbenega dogo
vora. Po njihovem mnenju namreč 
ta osnutek ni sprejemljiv za mnoge 
delovne organizacije novogoriške 
občine, med njim za ,.Meblo",

..Vozila", „Iskro“, „Gostol“, ,M 
galant", ..Goriške opekarne", ki s° 
tako po produktivnosti kot tudigk 
de osčbnih dohodkov na vrhu leS 
vice najbolj uspešnih v njihovih P*!' 
nogah. Če bi sprejeli dogovor in kri 
terije, ki jih vsebuje njegov V.) 
osnutek, potem bi morali bodi® 
osebne dohodke znižati za 8 d® 
10%, ali pa ,.plačati" dobrih 
milijonov davka.

,,To za novogoriško gospodarstv0 
ni sprejemljivo," je poudaril 
Šušmelj, predsednik občinskega siri 
dikalnega sveta. „Zato predlagam0' 
da sestavljavci splošnega družbene!? 
dogovora pripravijo takšen dokri 
ment, ki bo stimulativno vplival ^ 
večjo gospodarsko rast vseh delof 
nih organizacij v občini, ne pa taks' 
nega, da že na začetku jemlje vol)0 
do resnega dela."

Pravna posvetovalnica DE
Potreben bi bil tudi dogovor 

o minimumu in maksimumu na
domestil za dopuste. Gre za 
področje, kjer nekateri do
bivajo zelo velike zneske, ki de
jansko predstavljajo obliko 
osebnih dohodkov, drugi pa ne 
dobijo ničesar ali pa tako malo, 
da si le stežka privoščijo letni 
dopust. Primeren oddih vsako 
leto pa z ene strani pomeni pra
vico delavca, z druge strani pa 
je tudi v interesu proizvodnje.

Podobno je s sredstvi za topli 
obrok. Sporazum lahko izenači 
prakso delovnih organizacij na 
tisti optimum, ki pomeni pod
poro produktivnosti, ne pomeni

VPRAŠANJE:
V podjetju, kjer delam, imamo tri proste sobote v mesecu. Zanima me, 

kako je s prostimi sobotami, če padejo na dan državnega praznika, kot je 
bilo 2. januarja letos oziroma kot bo za L maj?

M. A. - LJUTOMER
ODGOVOR:

V delovnih organizacijah je bilo ob novoletnih praznikih (in bo gotovo 
tudi ob prvomajskih) precej negodovanja in razburjanja, ker so delavci imeli 
občutek, da so bili prikrajšani, in to iz dveh razlogov: menili so, da bi morali 
imeti prosto kakšno drugo soboto v mesecu, ker je bilo 2. januarja že tako 
prosto, in drugič, da niso za te sobote prejeli nadomestila za državni praznik 
v smislu 74. čl. temeljnega zakona o delovnih razmerjih. Povsem jasno je, da 
ni mogoče proste sobote, ki pade na dan državnega praznika, iz tega razloga 
prelagati na kakšno drugo soboto, na katero je po razporedu delovne orga
nizacije predvideno, da se dela.

Vsaka delovna organizacija vnaprej določi, katere sobote v mesecu se dela 
in katere so proste, takq da ni mogoče zaradi praznika, ki pade na prosto 
soboto, smatrati, da so delavci prikrajšani in da bi jim bilo treba omogočiti 
kot prosto drugo soboto, na katero bi sicer morali delati. Glede plačila je 
res, da je po čl. 74. cit, zakona državni praznik plačan dela prost dan. Ta

člen. namreč pravi, da ima delavec pravico do počitka ob državnih prazni^' ' 
pri odmerjanju njegovega deleža v delitvi osebnega dohodka se ti dnevi šte 
jejo, kot da bi delavec delal. Če pa pade državni praznik na prosto sobot0, 
delavcu ne gre posebno nadomestilo za državni praznik, saj je ta dan ^ 
..oddclal" v prejšnjih petih dnevih in zanj tudi že prejel plačilo ozirof0'1 
osebni dohodeTc. Takšno razlago je dal tudi sekretariat za delo, ki praVl 
takole: če je delavcu padel prosti dan (prosta sobota) na dan državn°8a 
praznika, delavec v tem primeru nima pravice do nadomestila osebnega ^ 
hodka za ta dan glede na to, da je to nadomestilo že prejel v osebne01 
dohodku, ki ga je ustvaril v prejšnjih dneh. V nasprotnem primeru, to je. c 

■ bi se izplačalo tudi nadomestilo, bi delavec za en dan prejel osebni dohod0 
in nadomestilo, kar bi bilo v nasprotju z ustreznimi določbami TZDR.

M. LIPUŽl^
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7 DNI V SINDIKATIH

Nagrajevanje po delu
• wm n res mreno

Na rob okrogli mizi v Dobrni o problemih delitve osebnih dohodkov
1-----------
\ Ufe™ „okrogle mize“ o de- 
/ ! oscbnih dohodkov, ki jo je mi-
j Dr * teclen v okviru predkongresnih 
/ s;n1^!?v organiziral celjski občinski 
\ na !^n' svet’ 50 ugotovili, da pri 
J s ne uresničujemo proklamiranega

|Na ano
nimno 
yprašanje 

jjaven 
j odgovor
/ (Nadaljevanje s 1. strani)
I p*0sto ve! Vem za direktorja 
i ji*e od tekstilnih tovarn, ki 
h v,, .mojemu nekdanjemu 5 hn, , valcu strojev, ki se je 
/ „ :e 1 vrniti v domovino, po- 
^ o Ja v ,sktadu s pravilnikom 
J ,, nagrajevanju menda 1.500

n?uw)ev’ Pa N moral P°- f jp.obo umakniti, ker je zve- 
/ b da ni konkurenčen v pri- 
i Pla?eVl S ^'^00 markami
\ Vwie. 56 Prav spominjam,
/ tak deset let opisujem 
{ .m podobne primere.
{ ...J zato, ker sem sam pre- 
5 K;Can’ da tako ni prav, ne- 
/ i,l.Pa zato, ker so se sindi- 
/ S11.,.skozi ves ta čas ihtavo 
J n Pl' proti tako izmaliče- 
J ^u nagrajevanju po delu. 
j .. Morda pa si, dragi moj ne- 
/ Hanee, nekaj pozabil.
W Nai i nn

J ' —OJUlULN.ail lam

/ p ntevajo, naj bo minimalni 
i dohodek 800 dinar-
/ mr,' *es das opozarjajo, da 
j ver - nagrajevanje po delu 
/ Jiab za vse, ne pa samo za 
/ ueicatere, vedno znova opo- 
'i a2aj°. da mora biti delo 
/ km .ovrednoteno, da mora 
/ ? d bolj strokovno delo tudi 
> liu1Je.nagrajeno. To in še ve- 

“Ko drugega so sindikati lani 
vnovič zapisali v svoj pro- 

•/ V,3111 političnih ciljev. Prav 
aj Pa so povzeli pobudo za 
moupravno sporazume- 

n.„le o delitvi dohodka in 
. , ondi dohodkov, da bi 
arco tudi po tej poti uresni- 

bk S,voia Politična stališča in 
■znodisča o nagrajevanju.

K-aj torej mishš - je res, 
za iJPdikati niso nič storili 

bolj smotrno in pravilno 
4 '^rajevanje? Presodi - od- 
w govor prepuščam tebi. 
ilr BOJAN SAMARIN
s« 
le
st 
>a' rr

načela nagrajevanja po delu. Pri nas 
ni važno - je pribil neki diskutant - 
kaj si, kaj delaš, temveč kje delaš. V 
zadnjih petnajstih letih ne moremo 
ugotoviti nobene vzročne zveze med 
dviganjem osebnih dohodkov in dvi
ganjem družbene produktivnosti; 
najpomembnejša kategorija pri obli
kovanju osebnih dohodkov so bili 
življenjski stroški, najmanj pomemb
na pa delovna storilnost. To seveda 
ne velja za vse delovne organizacije, 
velja pa za jugoslovanske razmere 
nasploh.. .

Alije načelo delitve po delu samo 
cilj, ki se nam lahko stalno odmika, 
ali pa je to stvar, ki jo na vsak način 
moramo uveljaviti v praksi? Udele
ženci „okrogle mize“ v Dobrni so 
menili, da to ne sme biti samo pa
rola, temveč mora postati resnič
nost. Seveda pa je za to potrebno 
marsikaj — ne nazadnje teoretična 
obdelava tega vprašanja, ki nam za
ostaja, saj že dolga leta v tem po
gledu capljamo na mestu. Precej 
časa je že od tega, kar smo v naši 
družbi sprejeli načelo dohodka, na
grajevanje po delu pa smo kot druž
ba spustili iz rok oziroma ga pre
pustili delovnim organizacijam, ne 
da bi pri tem pazili na soodvisnost 
dviganja osebnih dohodkov z nara
ščanjem družbene produktivnosti. 
Sedaj, ko pripravljamo družbene do
govore o merilih za usmerjanje de
litve dohodka in osebnih dohodkov 
ter samoupravne sporazume na tem 
področju, imamo možnost, da po
pravimo zamujeno - če ne že vse, 
pa vsaj tisto, kar nas najbolj moti: 
razlike v osebnih dohodkih, ki niso 
posledica različnih delovnih rezul
tatov.

Prav gotovo ni naključje, da so v 
Dobmi sicer mnogo razpravljali o 
konkretnih vprašanjih delitve oseb
nih dohodkov, da pa hkrati nikakor 
niso zanemarili razprave o delitvi 
dohodka nasploh, pri čemer pa je 
osebni dohodek samo en element te 
delitve. Jasno je, da lahko delimo 
samo toliko, kolikor kot družba 
ustvarimo in je v tem okviru kakrš
nakoli poraba, osebna, družbena, in
vesticijska — odvisna od višine na
rodnega dohodka. Vendar pa ne po
polnoma: v dobršni meri je odvisna 
tudi od politike delitve - tu pa nam 
je najbrž vsem jasno, da smo zavoljo 
vzrokov — predvsem pa zaradi pre
velikih investicijskih apetitov precej 
skopi, ko režemo tisti kos našega 
družbenega dohodka, ki je name
njen za osebno porabo oziroma za 
življenjski standard delovnih ljudi.

Ta pa ni odvisen samo od osebnih 
dohodkov, temveč tudi od družbe
nega standarda Ker smo na obeh 
področjih šibki, je stalno očitna 
tudi težnja po uravnilovki, po zože- 
vanju razponov med osebnimi do
hodki.

V sindikatih menimo, da so se 
danji razponi osebnih dohodkov

premajhni, saj znašajo le 1:2,56, 
medtem ko bi verjetno bilo pravil
no, da bi znašali približno 1:3,5. Pri 
tem pa se zavedamo tudi dejstva, da 
so potrebni tem manjši razponi, čim 
večji so najnižji osebni dohodki (na 
Švedskem so razponi 1:2,2 — vendar 
pri najnižji plači približno 3.000 
dinarjev). In zavedamo se tudi tega, 
da je v Jugoslaviji še vedno kakih 1 
milijon delavcev, ki prejemajo oseb
ne dohodke do 800 dinarjev meseč
no.

Vprašanje razponov je torej tesno 
povezano z vprašanjem tako imeno
vanih najnižjih osebnih dohodkov, 
ki smo jih na II. konferenci ZSS po
stavili na raven 800 dinarjev. Ti do
hodki niso socialna, temve ekonom
ska kategorija, saj jih morajo delavci 
zaslužiti - oziroma morajo organi
zatorji dela organizirati delovni 
proces tako, da je poslovanje renta
bilno tudi na podlagi najnižjih oseb
nih dohodkov na omenjeni ravni. 
Danes so verjetno - vsaj pri nas na 
Slovenskem — takšni najnižji osebni 
dohodki že prenizki in bomo zato 
morali pri družbenem dogovarjanju 
in samoupravnem sporazumevanju 
težiti k temu, da jih ustrezno zvi
šamo - spoštujoč pri tem naše na
čelo, da moramo doseči realno vred
notenje živega dela in da se delež 
osebne porabe v družbenem proiz
vodu dviguje, ne pa nazaduje.

Poseben problem so razlike v 
osebnih dohodkih za enako delo v 
različnih panogah, ki sedaj dosegajo 
tudi razpon 1:2 in celo več. To je 
vsekakor anomalija, ki povzroča 
huda družbena nasprotja, izvira pa 
iz različnih pogojev gospodarjenja. 
Kot družba pa moramo biti vsaj pri
bližno enako zainteresirani za razvoj 
vseh panog, kijih zato moramo tudi 
postavljati v vsaj podoben položaj, 
kar zadeva pogoje za pridobivanje 
dohodka. Tudi to je eden od ciljev 
usmerjanja delitve dohodka in oseb
nih dohodkov - in če se bomo vsaj 
približali njegovi uresničitvi, potem 
bomo na tem področju storili velik 
korak naprej.

Sicer pa velja razmisliti o trditvi 
enega od udeležencev posveta za 
okroglo mizo v Dobmi, da ne bi bilo 
problemov z razponi, če bi rešili 
vprašanje pravilnega vrednotenja 
vsakega dela. Takšno, pravilno vred
notenje dela bi potisnilo z dnevnega 
reda vse razprave o razponih, saj bi 
le-ti nastajali na podlagi tistega, kar 
je edino odločilno — na podlagi re
zultatov dela. In potem se med dra
gim ne bi več dogajalo, da je urav
nilovka" najbolj očitna pri osebnih 
dohodkih strokovnjakov, za katere 
nimamo izdelanih meril za nagraje
vanje, ti pa potem zaradi „ljubega 
miru" pristajajo na to, da kriterij za 
njihov osebni dohodek ni konkretni 
delovni dosežek, temveč položaj ali 
formalna šolska izobrazba.

MILAN POGAČNIK

OBVESTILO DELOVNIM ORGANIZACIJAM STORITVENIH DEJAVNOSTI

Republiški odbor sindikata delavcev storitvenih dejavnosti Slovenije je na 13. plenarni seji dne 
8. aprila 1971 v zvezi s 4. členom zakona o samoupravnem sporazumevanju in družbenem dogo- 
vaijanju o merilih za usmeijanje delitve dohodka in osebnih dohodkov (Ur. list SRS št. 4/71) 
sprejel naslednji

PREDLOG ZA PRIPRAVO

\

SAMOUPRAVNIH SPORAZUMOV 
I.

Samoupravne sporazume o merilih za delitev 
dohodka in osebnih dohodkov ter o drugih 
osnovah za uresničevanje skupnih interesov de
lovnih ljudi naj bi sklenile med seboj organi
zacije združenega dela, razvrščene po naslednjih 
dejavnostih ali grupacijah:
1. TRGOVINA

- trgovina na drobno 
trgovina na debelo

— zunanja trgovina 
trgovinske storitve

- poslovna združenja za trgovino 
Nosilec akcije za pripravo samoupravnega 
sporazuma: Poslovno združenje za trgovino 
Ljubljana, s katerim sodelujeta Poslovno 
združenje za trgovino Celje in Poslovno zdru
ženje za trgovino Koper.

2. GOSTINSTVO IN TURISTIČNO POSRE
DOVANJE

nesezonska gostinska podjetja
- sezonska gostinska podjetja
- gostinska podjetja za prehrano
- druga gostinska podjetja
- delavske restavracije in menze 

počitniški domovi
planinski domovi, klubi in drugo

- turistična podjetja _
- turistični uradi
- poslovna združenja za gostinstvo 
Nosilci akcije za pripravo samoupravnega 
sporazuma: Gostinsko poslovno združenje 
Ljubljana, Poslovno združenje , Agens" Celje 
in Poslovno združenje za gostinstvo Maribor.

3. GRADBENA OBRT
- zaključna dela na visokih gradnjah 
Nosilec akcije za pripravo samoupravnega 
sporazuma: Iniciativni odbor pri Gospodar
ski zbornici Slovenije - svet za obrt.

4. STORITVENA OBRT
popravila strojev in naprav

- popravila izdelkov precizne mehanike 
popravilo motornih vozil 
popravila izdelkov za široko potrošnjo 
popravila drugih kovinskih izdelkov

- popravila radio in televizijskih naprav
- izdelava oblek po meri
- izdelava obutve po meri 

druga popravila in storitve 
osebne storitve

- gospodinjske storitve
- podovna združenja za obrt
Nosilci akcije za pripravo samoupravnega 
sporazuma: Poslovno združenje za obrt 
Ljubljana, Poslovno združenje ,Agens" 
Celje.

5. STANOVANJSKA DEJAVNOST
- organizacije za upravljanje s stanovanj

skimi zgradbami
poslovno združenje stanovanjskili podjetij 
Slovenije

Nosilec akcije za pripravo samoupravnega 
sporazuma: Poslovno združenje stanovanj
skih podjetij Slovenije.

6. KOMUNALNA DEJAVNOST
- vodovod in kanalizacija
- javna snaga
- organizacije za vzdrževanje cest in naselij
- organizacije za vzdrževanje javnih nasadov

trgi - tržnice na drobno
— druge komunalne organizacije
Nosilec akcije za pripravo samoupravnega 
sporazuma: Iniciativni odbor pri organizaciji 
združenega dela Mestni vodovod, Ljubljana.

Posebni predlogi:
— Poslovna združenja naj bi se vključila v 

sporazume članic posameznih združenj;
— Organizacije združenega dela proizvodne 

obrti naj bi se vključile v samoupravne spo
razume organizacij združenega dela indu
strije istih ali sorodnih dejavnosti, če proiz
vodnja predstavlja pretežno dejavnost;

— Organizacije združenega dela gradbene obrti
— notranja inštalaterska dela naj bi se spo
razumevale s sorodnimi organizacijami zdru
ženega dela gradbeništva;

— Planinski domovi, turistični uradi ipd., ki so 
enote društev, se lahko vključijo v samo
upravni sporazum družbenih organizacij in 
društev;

— Šolske kuhinje ipd. se lahko vključijo v 
samoupravni sporazum dijaških domov.

Predlog za samoupravno sporazumevanje iz 
prejšnje točke naj v vsaki organizaciji združe
nega dela obravnava samoupravni organ, ki je 
pristojen za sprejem statuta.

Samoupravni organ iz prejšnjega odstavka 
odloči, ali sprejme predlog za sklenitev samo
upravnega sporazuma z organizacijami združe
nega dela v okviru dejavnosti ali grupacije po 
tem predlogu. O svoji odločitvi obvesti v roku 
štirinajstih dni po objavi tega predloga nosilce 
akcije iz prejšnje točke, republiški odbor Sindi
kata delavcev storitvenih dejavnosti Slovenije in 
komisijo iz 17. člena zakona.

III.
Ne glede na to, ali nosilci akcije po tem pred

logu posebej povabijo organizacije združenega 
dela storitvenih dejavnosti, da se odločijo glede 
samoupravnega sporazumevanja, lahko vsaka še 
nepovabljena organizacija na osnovi tega pred
loga sama sporoči svojo odločitev organom, na
vedenim v prejšnji točki obvestila.

IV.
Nosilci akcije za sklenitev samoupravnih spo

razumov iz I. točke tega obvestila naj skupno z 
organizacijami združenega dela imenujejo inicia
tivne odbore, ki naj takoj prično s pripravami 
za izdelavo samoupravnih sporazumov. Ko bo 
komisija iz 17. člena zakona poslala organizaci
jam združenega dela obvestilo po 5. členu za
kona, naj bi iniciativni odbori spremenili status 
v skupne komisije vseh partneijev.

V.
Glede na pogoje in naravo dela se lahko orga

nizacije združenega dela ne glede na podani 
predlog, razvrščajo tudi drugače.

VI.
Osnovne organizacije, občinski in med

občinski odbori Sindikata delavcev storitvenih 
dejavnosti Slovenije naj poskrbe, da bodo odlo
čitve samoupravnih organov glede sporazume
vanja čimprej sprejete in da bodo o tem sezna
njeni vsi člani sindikata.

VII.
Ta predlog se objavi v ,JDclu“, ,,Delavski 

enotnosti" in v „Večeru“. Objava velja kot vro
čitev predloga vsaki organizaciji združenega 
dela s področij, ki so navedena v predlogu.

Republiški odbor sindikata delavcev 
storitvenih dejavnosti Slovenije 

VIDIC JOŽE - predsednik

KAKO UČINKOVITO OBVEŠČATI SAMOUPRAVLJAVCE

Pozornost naj velja predvsem 
samoupravnim komunikacijam

i

Kakor se razlikujejo delovne organizacije med seboj po naravi dela ozi- 
°nia poslovanja, po številu in sestavi zaposlenih, po svojem organizacijskem 

, str°ju ali zgradbi in dragem, se deloma razlikujejo tudi po načinih in vse- 
vlr>i notranjega komuniciranja. Ne glede na to pa lahko rečemo, da ločimo v 

Saki delovni organizaciji enosmerne in obojesmerne komunikacije, ki lahko 
Potekajo med istimi ali različnimi organizacijskimi ravnemi, da so lahko 
^Posredne in posredne po načinu oziroma sredstvu posredovanja sporočil 
et da so glede na svojo naravo formalne ali neformalne.

® “nosmemosti in obojesmemosti komunikacij sem spregovoril v pojas- 
lovanju bistva komunikacijskega procesa. Glede komunikacij, ki potekajo 
ed istimi ali različnimi organizacijskimi ravnemi, v teh sestavkih o učinko- 

dem obveščanju samoupravljavcev ne morem podrobneje govoriti, če 
j'0.dem prekoračiti njihovega okvira. Prav pa je, če se vsaj bežno pomudimo 
Pd razlikovanju neposrednosti in posrednosti komunikacij in pri razliko- 

nJu formalnega in neformalnega komuniciranja.
^6 gre za pretakanje sporočil ali širše gledano informacij na isti ali med 

Pakimi organizacijskimi ravnemi, torej na isti ravni (direktor - delavski 
oda ^an delavskega sveta - član delavskega sveta, vodja oddelka - vodja 

delka itn.), govorimo o horizontalnem ali vodoravnem komuniciranju ozi- 
ma pretakanju informacij. Če pa gre za pretakanje informacij med različnimi, °rganizacijskimi ravnemi (direktor - vodja delovne enote, vodja de- 

°vne enote - vodja oddelka, vodja oddelka - član delovne skupnosti in 
t 80vorimo o vertikalnem ali navpičnem komuniciranju oziroma pre- 

anju informacij.
^si opisani komunikacijski stiki med udeleženci izmenjave informacij so 

0 sv°ji naravi formalne ali z naravo organizacije dela, poslovanja in samo-
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upravljana določene komunikacije, so nujno potrebne za uresničevanje 
poslovne politike delovne organizacije pa tudi zavoljo usklajevanja z delitvijo 
dela porazdeljenih delovnih nalog posameznikov. Glede na vsebino jih de
limo še na delovne in na samoupravne.

Delovne komunikacije so tisti komunikacijski stiki med člani delovne 
skupnosti, pri katerih se izmenjuje informacije, ki so zaposlenim nujno po
trebne, da lahko v svojem delovnem procesu in v razmerah porazdeljenega 
dela opravljajo svoje vsakodnevne naloge (na primer: direktorjev razgovor s 
člani strokovnega kolegija, sestanek vodje enote s sodelavci, posvet delovne 
skupine pred izpolnitvijo določene naloge in drugo).

Samoupravne komunikacije pa so tisti komunikacijski stiki med člani 
delovne skupnosti, pri katerih se pretakajo informacije, ki so jim nujno 
potrebne, da lahko vplivajo ter neposredno ali posredno odločajo v procesu 
samoupravljanja (na primer: seja delavskega sveta ali drugega organa samo
upravljanja, javna tribuna za člane delovne skupnosti, zapisnik seje organa 
samoupravljanja, obvestila na oglasnih deskah o sklepih samoupravnega 
organa, pismena vprašanja ali pritožbe članov delovne skupnosti itd.).

Tisti komunikacijski stiki med člani delovne skupnosti, do katerih prihaja 
v vsakdanjih srečanjih bodisi na delovnih mestih, med odmori, na poti na 
delo ali z dela, v prostem času in katerih vsebina je kakorkoli povezana z 
njihovim delom v delovni organizaciji ter s položajem, pa so neformalne 
komunikacije. Delimo jih v delovno-samoupravne in privatne ali osebne.

Delovno-samoupravne komunikacije obravnavajo najrazličnejša vprašanja 
o poslovanju delovne organizacije, ki kakorkoli zanimajo udeležence takih 
komunikacijskih stikov.

Privatne ali osebne komunikacije pa so vsi preostali komunikacijski stiki 
med člani delovne skupnosti in njihovimi ožjimi svojci ter znanci. Obravna

vajo povsem osebne zadeve in probleme, ki so zanimivi zafideležence takih 
komunikacijskih stikov.

Takoj pa je treba opozoriti, da ni moč potegniti jasnih mejnih črt med 
formalnimi in neformalnimi in med formalnimi delovnimi ali formalnimi 
samoupravnimi komunikacijami ter med neformalnimi delovno-samouprav- 
nimi in neforamlnimi osebnimi komunikacijami. In ker ni med njimi jasnih 
meja, moramo vključiti v sistem obveščanja zaposlenih v delovni organizaciji 
vse! Seveda pa lahko rečem, da je prvenstvena dolžnost vodstvenega osebja 
in strokovnjakov, da zagotovijo predvsem delovne in samoupravne komuni
kacije, ker so sami najpogosteje viri s pomočjo teh komunikacij posredova
nih sporočil, podatkov, ocen. Tam, kjer so delovne in samoupravne komuni
kacije dovolj razvite, obojesmerne in potekajo vodoravno ter navpično, kjer 
so udeleženci komuniciranja v takih komunikacijskih stikih enakopravni 
partnerji, tam lahko pričakujemo, da posebnih potreb po dopolnilnih na
činih in oblikah obveščanja zaposlenih ni čutiti. Tam pa,'kjer ni tako - in 
žal kažejo analize ter študije, daje z redkimi izjemami povsod tako - pa je 
treba razviti v formalnih komunikacijskih stikih ustrezno obveščanje za
poslenih ter z razvijanjem ustreznih načinov in oblik komuniciranja tudi 
ustvariti pogoje za vsestransko obveščanje.

Ce bi bilo mogoče narediti podroben pregled informacij, ki bi jih morali 
dobiti člani delovnih skupnosti vsak delovni dan, in pregled informacij, ki bi 
jih bilo treba dobivati vsak dan o njih, bi ugotovili, da smo šibki zlasti na 
področju formalnih delovnih in še posebej formalnih samoupravnih komuni
kacij. Vodilni delavci in zlasti tisti, ki neposredno vodijo, usmerjajo in pove
zujejo delo sodelavcev, pogosto ne zagotavljajo niti osnovnih podatkov, raz
lag, napotil o vsakokratnih delovnih nalogah. Se manj pa jim zagotavljajo - 
če tudi so sami dokaj dobro seznanjeni - informacij o razmerah v delovni 
organizaciji o njenem poslovnem položaju, o potrebah po izpopolnjevanju 
delovnih postopkov, o problemih, predlogih in priporočilih, o katerih bodo 
razpravljali in odločali organi samoupravljanja. In ker takih informacij pri
manjkuje, ni čudno, da zaposleni negodujejo in da očitajo vodilnim de
lavcem, da si lastijo oblast, da zaradi svoje nemoči, da bi vplivali na odlo
čitve organov samoupravljanja zapadajo v malodušje, nekritičnost pa tudi v 
nezadovoljstvo! DUŠAN REBOLJ

PRIHODNJIČ:
KAKO ZAČETI IZBOLJŠEVANJE OBVEŠČANJA?
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TOKOVI GOSPODARJENJA

Kdo bo 
plačal?

Uradni podatki kažejo, da 
je edino zvezna vlada odgo
vorna za to, da je zvezni ra
čun za investicije v turizem 
obremenjen z 2.500 milijoni 
din, namesto z 250 milijoni. 
Razlog za tako visoko ceno, 
ki jo bo moral nekdo pla
čati, pa je neskladje med za
konskimi predpisi o pravicah 
in sredstvih. Narodna banka

din), ■ nakazala federacija in 
da za izdane obveznice (208 
milijonov din) sama ne na
merava dati niti dinarja, če 
federacija ne bo nakazala de
narja. Federacija je s prevze-

\BMIBST
POHIŠTVO

manjem obveznosti, ki jim 
ni kos, spravila v težavo ne 
le sebe, ampak tudi poslovne 
banke in dobršen del turi
stičnega gospodarstva. Po
datek, da je za izkoriščane 
kredite - torej za zgrajene 
objekte — dala namesto 971 
milijonov samo 188 milijo
nov din in 208 milijonov v 
še nepokritih obveznicah, je 
dovolj zgoroven. Še teže je 
odgovoriti na vprašanje, 
kako bo z objekti, ki so še v 
gradnji, pa ni sredstev zanje. 
Kdo bo našel rešitev?

izjavlja, da je denar, izplačan 
v gotovini (188 milijonov

NAŠA AKCIJA: DELOVNE ORGANIZACIJE PO POTEH STABILIZACIJE

Kaj so
povedali
delavci
tovarne
»Sava«
Kranj

Andrej VALENČIČ, brizgalec 
profilov v cevami (prvi z leve): „Z 
devalvacijo se je za našo tovarno po
ložaj močno poslabšal. Če se bodo 
morda spremenili pogoji gospodar
jenja, bi se za nas lahko samo na 
bolje - vendar, se na to ne smemo 
zanašati. Ukrepati moramo v to
varni. Mislim, da bi lahko veliko sto
rili, če bi v našem oddelku hitreje 
vključevali v proizvodnjo nove stro
je. Po programu bi se to moralo zgo
diti takoj po novem letu, pa še zdaj 
ni pripravljena tehnologija. Tako za

mujamo in izgubljamo naš de
nar . . .“

Štefan ZRINSKI, tehnični kon
trolor (drugi z leve): „Stabilizacija 
gospodarstva v obliki, kot so jo za
čeli pripravljati in izvajati pristojni 
organi, po mojem ne bo rodila uspe
ha. Karkoli pa že bo, je za nas važno 
predvsem vprašanje, kaj narediti, da 
bi naša tovarna lahko nadaljevala po 
poti, ki smo je bili navajeni, mislim 
na pot uspehov. Dvomim, da je v 
tovarni toliko rezerv, da bi z njimi 
pokrili tisto, kar smo izgubih z de
valvacijo in kar izgubljamo iz dneva 
v dan, ko cene surovin in sploh vsi

stroški naraščajo, prodajne cene pa 
so zamrznjene."

Mirko KLEMENC, vodja vzdrže
vanja (tretji z leve): „Stabilizacije 
po mojem ne bomo dočakali vse 
dotlej, dokler tudi zunanji dejavniki 
ne bodo pokazali prave volje za reše
vanje gospodarskega položaja, v ka
kršnem smo se znašli. Kaj pomaga, 
če si v podjetjih na vse kriplje pri
zadevamo, da bi zmanjševali stroške 
vseh vrst, če pa odgovorni organi 
niso storili nič takega, da bi zares 
zajezili naraščanje cen, zmanjšali ne
gospodarske investicije na raven, ki 
jo zmoremo; odpravili vse nepo

trebne izdatke itd. Ker pa je, kakor 
je, nam v podjetjih na vseh koncih 
in krajih zmanjkuje denarja za ures
ničevanje načrtov, za katere je bilo 
rečeno, da so zaradi takih in takih 
vzrokov družbeno nadvse koristni in 
pomembni; saj veste, kako lepo se 
da v aktivističnem jeziku govoriti o 
stvareh!"

Anton Bajuk, prevzemni kontro
lor (desno): „Čeprav bomo na ra
čun doslej znanih stabilizacijskih 
ukrepov prišli ob vso akumulacijo, s 
katero smo računali, mislim, da pu
ške v komzo le ne bomo odvrgli! 
Morali pa bomo bolj kot kdajkoli

doslej napeti vse sile, izkoristiti^ 
vse rezerve. Zelo koristno bi bilo>c 
bi iz programa izločili kar največ11 
stih izdelkov, ki niso dovolj “J 
nosni. Vendar pri tem ne bi smelh1 
v tisto skrajnost, ko bi zaradi te-' 
prodajno politiko postavili na glaV?
Kolikor vem, naši organi tako

membo deviznega in carinskega

»Preveč neznank, prognoze ni!«

ukrepajo, morali pa bodo še bolj P11 
tisniti tudi na pristojne za sp<‘

stema. Lahko se namreč dobeseč111 
pretegnemo, pa ne bo pravih ^ 
zultatov, če sistemski ukrepi ne “ 
zagotovili vsaj kolikor toliko n01 
malnih pogojev poslovanja."

Sklep kolektiva: izkoristiti notranje rezerve, zaostriti odgovornost za delo slehernega posameznika, da bi tako vendarle nad^
mestili čimvečji del izgubljenega dohodka in uresničevali program modernizacije v

S

Koliko
dinarjev?

Bančni strokovnjaki pred
videvajo, da se bo letos koli
čina denarja v obtoku pove
čala za 14 %, to je za manj 
kot lani, ko se je povečala za 
18%. Količina denarja bo 
rasla počasneje kot družbeni 
proizvod, izražen v sedanjih 
cenah, predvidevajo pa 16 % 
dvig dmžbenega proizvoda. 
Kratkoročni krediti se bodo 
dvignili za 15 %, 90 % tega 
povečanja pa naj bi bile de
ležne gospodarske organiza
cije. Kreditne zmogljivosti 
poslovnih bank ne bodo za
doščale za normalen potek 
poslovnega življenja, zato 
naj bi Narodna banka natis
nila 5,4 milijarde dinarjev. 
Od tega bodo 3 milijarde din 
porabili za pospešitev iz
voza, za nakup pšenice in za 
usmeijanje uvoza, 1 mili
jardo za kreditiranje izvoza 
opreme, 1,4 milijarde pa naj 
bi razdelili med republike — 
po kriterijih, ki jih je treba 
še določiti.

ZaJoU*’T*t°
irv**Vav0
melbrosia*
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V kranjski tovarni gumijevih, 
usnjenih in kemičnih izdelkov 
SAVA so za letos predvideli, da 
bodo izdelali 10 % več proizvodov 
kot lani, od skupne proizvodnje v 
vrednosti 378 milijonov dinarjev pa 
izvozili za 2,8 milijona dolarjev bla
ga. Pri tem naj bi jim ostalo za skla
de blizu 20 milijonov dinarjev. Raz
vrednotenje dinarja pa je nad nji
hove načrte zapisalo velik vprašaj.. 
Uvažati namreč morajo kakih 70 % 
potrebnih surovin. Navzlic velikemu 
izvozu jim spremenjeni tečaj dinarja 
pobere skoraj vso akumulacijo, s ka
tero so računali. Njihovi tovarni je 
sicer bilo dovoljeno 4,5 % zvišanje 
tovarniških cen. Finančni učinek 
tega ukrepa pa tudi le delno odtehta 
izgubo pri dohodku, ki jo je v nji
hovem primeru povzročila devalva
cija dinarja. Drugo k drugemu: 
močno je ogroženo, če že ne za 
daljši čas odloženo uresničevanje 
programa modernizacije njihove to
varne, pri čemer so prišli nekako na 
polovico poti, zaključiti pa ga mo
rajo čimprej, da bi lahko pod enako
pravnimi pogoji konkurirali na do
mačem in tujem trgu.

DVAKRAT 
- KAKO IZ ZAGATE?

Tolikanj spremenjeni pogoji go
spodarjenja so kolektiv tovarne 
SAVA močno prizadeli, niso pa ga 
pahnili v malodušje. Direktor fi
nančno računske službe Rudi Bab
nik meni:

„Vdati se v usodo in odnehati - 
tega ne moremo, nočemo in ne sme
mo! Vtem je naš kolektiv, vsaj mi
slim, enotnih misli. Zato se borimo 
na dveh frontah hkrati; na zunanji - 
sprememba pogojev gospodarjenja, 
na notranji pa izkoriščanje rezerv, 
varčevanje. Navzven se naša hotenja 
kažejo v zahtevah po primerni pri

lagoditvi pogojev gospodarjenja, zla
sti pa glede uskladitve carin. Ne
smiselno je, da so surovine ocari
njene po višji stopnji kot končni iz
delki, če pa surovin v državi za našo 
proizvodnjo enostavno ni! Ker naša 
kvaliteta najmanj ustreza poprečni 
evropski kvaliteti, cene pa so na ju
goslovanskem trgu najnižje v svetu, 
tudi ne vidimo potrebe, da bi za 
naše izdelke še naprej veljale zamrz
njene cene, ko pa se za enakovredne 
ali slabe tuje proizvode cene obli
kujejo prosto in na višji ravni. Smo, 
skratka, tudi za liberalizacijo uvoza, 
ker se tuje konkurence ne bojimo, 
če bi naše cene seveda ne bile za
mrznjene. Za ponazoritev naslednji 
podatek: se vam zdi normalno, da 
navzlic vsem carinskim obremenit
vam, poprečno za 25 %, lahko na 
zahodnonemškem trgu prodajamo 
naše gume po cenah, ki so enake ali 
višje kot njihove domače cene. Zna
no pa je, da so izvozne cene v državi 
z urejenim gospodarskim sistemom 
praviloma občutno nižje od doma
čih cen.

Ne glede na to, kako bo rešeno 
vprašanje cen, pa seveda tudi sami 
ne smemo odlašati z ukrepanjem. 
Sprejeli smo program ukrepov za 
uresničevanje gospodarskih ciljev 
podjetja, ki zadevajo štiri skupine 
vprašanj: izboljševanje likvidnosti 
podjetja; izvoz, ki mora biti dosežen 
najmanj v predvideni višini; revizija 
proizvodnega programa ter stalni 
nadzor nad gibanjem vseh vrst sploš
nih stroškov. Vodje delovnih enot 
so v zvezi s tem neposredno odgo
vorni, da planirani stroški niso pre
seženi oziroma da ukrepajo takoj, 
ko bi se to vendarle zgodilo."

Kakšen naj bi bil rezultat vseh teh 
prizadevanj?

..Neznank je preveč, da bi lahko 
prognozirali, kaj se bo zgodilo," je

spet povzel Rudi Babnik. „Kaže pa, 
da bomo v najslabšem primeru do
življali stagnacijo, ki ne bi smela tra
jati dlje kot pol leta. Občutek pa 
imam, da smo napeli vse sile, tako 
da do tega najbrž ne bo prišlo!"

SINDIKAT POTENCIRA 
VPRAŠANJE ODGOVORNOSTI 

ZA DELO
Notranji ukrepi, o katerih je go

voril Rudi Babnik, so še malodane 
,.sveži". Kako jih je sprejel kolektiv, 
kaj o njih meni sindikalna organi
zacija tovarne SAVA? Odgovarja 
njen predsednik Štefan Marcijan:

„Naši ljudje vedo, da bodo morali 
krepko poprijeti za delo, da bo tre
ba delati veliko bolj kot doslej, če
prav smo navajeni pošteno delati. 
Vedo tudi, da smo še zmeraj dosegli 
cilje, o katerih smo se dogovorili, 
čeprav je bilo vsakič potrebno več 
napora. Zato se ljudje ne boje, da ne 
bi uspeli tudi zdaj, ko smo prizadeti 
bolj kot kdajkoli poprej. Naš sedanji 
boj, da bi premagali težave, ki jih je 
povzročila stabilizacija, zaradi vsega 
tega pomeni novo priložnost, da lah
ko ocenimo našo smelost in priza
devnost.

Če upoštevate vse to, kar sem po
vedal, bo razumljivo, da naš sindikat 
podpira vse ukrepe, ki naj bi po
peljali do tega, da bi se s kar naj
manjšimi bolečinami in posledicami 
rešili zdajšnje zagate. Vendar pa sin
dikat povezuje uresničevanje no
tranjih ukrepov za izboljšanje in sta
bilizacijo gospodarjenja z dosled
nejšim izvajanjem naših siatutarnih 
predpisov. Denimo: zaostrovanje
discipline in odgovornosti delavcev 
ter delovnih enot za gibanje stro
škov povezujemo z vsebino našega 
novega statuta in pravilnika o delitvi 
dohodka podjetja. Oba akta sta bila 
tudi med vodilnimi delavci ugodno

S KAMERO PO KOLEKTIVIH
PRENOVLJENI ALPLES

V lesno industrijskem podjetju Alples v Že
leznikih so tik pred zaključkom del pri mon
taži strojev v novih proizvodnih prostorih. Sta
rim obratom, kjer so izdelovali predvsem ohišja 
za radioaparate, televizorje in glasbene skrinje 
bodo ob koncu maja dodali še obrat za proiz
vodnjo kosovnega pohištva. Pravijo, da bo to 
največji lesno-industrijski obrat v Jugoslaviji, 
saj bo imel 14.000 kvadratnih metrov koristne 
površine.

Z montažo strojev imajo precejšnje težave, 
predvsem ker se podjetja ne držijo rokov. 
Zelja, da bi proizvodnja čimprej stekla, jih je 
prisilila, da večino del opravijo sami.

Vodja strojnega remonta v stari tovarni, to
variš Lovro Gajger je tudi vodja domačih mon
terjev:

„Velik denar leži v teh strojih in radi bi, da 
bi čimprej začeli delati. Samo z rokami, brez 

1 teh strojev, dajemo bolj malo."

ocenjena; mislim v tem smilu, da de
jansko omogočata, da zaostrimo di
sciplino in odgovornost na vseh rav
neh. Da bi tako bilo, bomo vse za
poslene še veliko bolj podrobno kot 
doslej seznanjali s celotno mate
rialno in drugo problematiko pod
jetja. Šele to bo omogočilo,, da bi 
lahko sklenili notranji dogovor o go
spodarjenju in odgovornosti za go
spodarjenje.

Med ukrepi, ki smo jih sprejeli, je 
veliko takih, katerih učinek je od

visen predvsem od strokovnih slut1 ^ 
Stališče sindikata je, da so izvršil11 
organi delavskega sveta, mislim 1' 
naše gospodarske, kadrovske 1 
sankcijske odbore, najbolj poklic311 : 
in odgovorni, da- dosledno spr6111 \ 
Ijajo uresničevanje teh ukrepov ^ 
posameznih službah; da terjajo f i 
datke, obračune in pojasnila; da1,1 
podlagi tega odločajo in tako prf ; 
vzemajo tudi funkcijo kontrole a31 ' 
izvajanjem ukrepov."

MILAN GOVEKA* ;

Komentatorjev stolpec

Naloge
združenega dela

V dosedanji javni razpravi o predvidenih ustavnih spremembah je 
končno le začelo prevladovati prepričanje, da je za bodočnost so
cialistične samoupravne demokracije mnogo bolj pomembno ustvariti 
vse možnosti za samostojno akcijo in utrditev samoupravno organizi' 
ranega združenega dela, kot samo prenesti funkcije iz federacije na 
republike. Kolikor bolj bo naša družba uveljavila socialistični samo
upravni odnos in združeno delo kot nosilca tega odnosa, toliko bolj 
bo tudi izginjala podoba federacije, republike, pokrajine in občine v 
starem estatističnem smislu. Ah z drugimi besedami: združeno delo 
naj bo nosilec razširjene reprodukcije, politike dohodka in delitve 
dohodka, politike cen, dogovora o razvijanju in financiranju ne
proizvodnih dejavnosti in drugo, s tem pa se bodo zmanjšale in vse
binsko spremenile dosedanje funkcije federacije, republik, pokrajin in 
občin na tem področju. Šele po teh spremembah bo dobila tudi 
družbena lastnina drugačen družbeno-ekonomski položaj in dru
gačno logiko gibanja.

Nedvomno v sedanji družbeni lastnini še vedno prevladuje etati
stični odnos nad samoupravnim. Državna struktura razpolaga — kot 
predstavnik skupnih interesov - z največjim delom narodnega do
hodka. Ta odtujeni del se giblje brez bistvenega vpliva tistih, ki so ga 
ustvarili. Zato je razumljivo, da zanima za zdaj delavce predvsem 
osebni dohodek, saj, kadar glasujejo o skladih, zgubljajo zvezo z več
jim delom ustvarjenega dohodka.

Predlagane spremembe ustave sicer omogočajo bistveno povečanje 
vpliva združenega dela na razširjeno reprodukcijo, toda samo
upravljavci brez zavestne akcije ne bodo mogli uresničiti svojih go
spodarskih nalog.

Združevanje sredstev akumulacije, s katerimi bodo razpolagali de
lavci v združenem delu, bo potrebno zavestno organizirati, predvsem 
z neposrednimi vlaganji v druge organizacije, z gradnjo obratov izven 
območja delovne organizacije, s skupnimi vlaganji v raziskovalne 
centre, razvojne službe, prodajne in izvozno-uvozne organizacije ter 
surovinske, energetske in predelovalne zmogljivosti, z ustanavljanjem 
konzorcijev in drugo. Le s takšnimi ekonomskimi ukrepi je mogoče 
prevzeti skrb za razširjeno reprodukcijo.

Treba bo torej uveljaviti neposreden odnos delavcev do sedanjega 
in minulega dela na vseh področjih družbene reprodukcije. To je 
potrebno zaradi dolgoročnega interesa delavcev in smotrnega gospo
darjenja ter čistih ekonomskih odnosov med delavcem in rezultati 
njegovega dela, prav tako pa tudi zaradi socialne varnosti delavcev ih 
nadaljnjega razvoja samoupravljanja.

,S sprejemom ustavnih amandmajev torej sedanja družbena aktiv
nost ne bo zaključena, ampak se bo lahko šele v celoti razmahnila.

in w
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TOKOVI GOSPODARJENJA

l Biti ali ne biti!
Akcijski program, ki ga je že potrdil delavski 
Svet, pomeni seznam ukrepov, da bi ravenska že- 
*ezarna namesto izgube ustvarila minimalni 
°stanek dohodka, ki je potreben za nemoteno go

spodarjenje

VELEBLAGOVNICA

§L koroški jeklarji so med pr- 
|| v>nii ocenili možnosti za gospo- 

Oljenje v obdobju stabilizacije. 
Prve ugotovitve in izračuni niso 

j ^'li nič kaj razveseljivi. Vendar 
a železaiji z Raven niso vrgli 
| Puške v koruzo, kot temu re- 

^emo, pač pa so se dogovorili, 
i(‘ da bodo izoblikovali program 
Ut §0spodarienja v novih gospodar- 
df*ih razmerah. 
li'1 
teP
f ZA 10 MILIJONOV DINARJEV 

MANJ STROŠKOV
f j |zračuni so pokazali, da bi 
j si z.elezarna Ravne na Koroškem 
dif j^ljučila letošnje poslovno 

re eto z izgubo kakih 10 milijo- 
»t nov dinarjev, čeprav so na za- 
n0' Ce.|!cu leta pri realizaciji 480 

nnlijonov dinarjev predvidevali 
J milijonov din dohodka.

snovno izhodišče akcijskega 
Pr°grama je zato bilo: kako 
Preprečiti izgubo.

Samoupravni organi ravenske 
Železarne so plan realizacije za 

w eto 1971 povečali od 480 na

Sredstvo za ohranitev 
Rezine in vitalnosti

I

$20 milijonov dinarjev. To po- 
večanje bodo dosegli med dru- 
8>m tudi z večjo proizvodnjo 
kvalitetnih jekel. Drugi del pro
grama pa predvideva ukrepe za 
zmanjšanje stroškov poslovanja, 
kar naj bi dosegli z zmanjša
njem stroškov izdelave in kar 
n° glavna naloga vseh zaposle- 
jrlh v neposredni proizvodnji, z 
'zboljšanjem kvalitete izdelkov, 
z zmanjševanjem normativov 
Porabe materialov, z zamenjavo 
materialov iz uvoza z doma-

mri, s povečanjem izplena in z 
zmanjšanjem splošnih stroškov.

VEČ TRŽNE MISELNOSTI
Ravenski železarji želijo s 

^njim stabilizacijskim pro- 
pamom vnesti med samouprav
ljavce in vse zaposlene tudi več 
hžne miselnosti. Gre za to, da 
bi čimprej izoblikovali spisek 
izdelkov, pri katerih dosegajo 
dohodek in da tovrstno proiz- 
v°dnjo v prihodnje še povečajo.

opuščali pa naj bi tisto proiz
vodnjo, ki prinaša izgubo ali je 
na meji rentabilnosti.

Znaten del bremena v stabili
zacijskih prizadevanjih bodo 
morale sprejeti nase strokovne 
službe. Tako bo morala prodaj
na služba poskrbeti za mini
malne zaloge materialov, kar bo 
možno storiti s pravočasnim in 
točnim naročanjem materialov, 
prodajna služba pa bo morala 
preveriti seznam kupcev, saj jim 
neplačani računi povzročajo ve
like težave pri gospodarjenju. 
Na Ravnah želijo — mimo dru
gega — zmanjšati tudi nedokon
čano proizvodnjo; to nalogo naj 
bi uresničili predvsem z večjo 
proizvodno disciplino. Tako so 
že določili roke, koliko časa 
lahko posamezni obrati zadrže 
material ali polizdelke. Analit
sko planska služba pa bo sproti 
spremljala izpolnjevanje nalog 
in bo vsak mesec predložila de
lavskemu svetu železarne po
drobno poročilo o uresničeva
nju akcijskega programa.

Omeniti pa velja tudi to, da 
bodo ravenski železarji stimuli
rani za boljše gospodarjenje. 
Akcijski program namreč pred
videva, da se morajo poprečni 
osebni dohodki zaposlenih po
vzpeti na 1.510 dinarjev meseč
no. Če pa bodo predvideno ra
ven proizvodnje dosegli s seda
njim številom zaposlenih, naj bi 
poprečni osebni dohodek na za
poslenega dosegel najmanj 
1.600 dinarjev na mesec.

M. L.
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m priporoča potrošnikom hiter, sodoben In 
cenen nakup vseh potrebščin za sebe, 
za družino, za dom In za gospodinjstvo 
potrošnikom nudi blago na obročno od
plačevanje
za tuje kupce je v hiši menjalnica

LJUBLJANA

Potrošniki lahko izbirajo blago v poslovalnicah:

TRGOVSKA HIŠA, Ljubljana, Tomšičeva 2

BLAGOVNICA S STANOVANJSKO 
OPREMO,

Ljubljana, Wolfova 1

KONFEKCIJA ELITA, Ljubljana, Čopova 7 
BLAGOVNICA NAMA, Škofja Loka 
BLAGOVNICA NAMA, Kočevje

ZAPIS O LJUBLJANSKEM KONFEKCIJSKEM PODJETJU »KRIM«

Po treh letih do Olimpa
Minule poslovno leto je blizu 500-članski kolektiv zaključil brez izgube # V Sodražici kmalu nov

obrat, kjer bo dobilo zaposlitev kakih 80 deklet

„Tri leta životarjenja in ne
rentabilnega poslovanja je do
volj,“ so si pred dobrim letom 
rekli v ljubljanskem konfekcij
skem podjetju „Krim“, ki je 
pred tem bolj životarilo kot po
slovalo pod imenom „Obrtnik . 
Pod vsem, kar je bilo nezdra
vega, so potegnili črto in vse 
delo zastavili na novo. V pod
jetju je prevzel dolžnost direk
torja Ciril Ulčar; on nam je zdaj 
tudi podrobno opisal, s kakšni
mi tegobami se je minulo leto 
spoprijel ta blizu 500-članski 
delovni kolektiv, kako jih je 
premagal in kaj vse še ima v na
črtu za nadaljnji razvoj pod
jetja.

„Ljubljanska občina center 
nam je dala nekaj sredstev, da 
smo si lahko kupili nove stroje 
in začeli proizvodnjo organizi
rati na industrijski način. Do

volj je bilo obrtništva," je dejal 
Ciril Ulčar. „Stroji, na katerih 
so proizvajali pred mojim pri
hodom, so bili ne le zastareli, 
marveč tudi povsem neprimerni 
za sodobno proizvodnjo kon
fekcijskih izdelkov, kakršno

PDHIŠTVD

smo si zamislili. Opustili smo 
proizvodnjo velikih serij posa
meznih izdelkov in stopili v ko
rak z modo. Začeli smo izdelo
vati le po dvesto do tristo kosov 
posameznih izdelkov, kar se je 
pokazalo za zelo uspešno. Trg 
je naše modne novosti sprejel. 
Vključili smo se tudi v izvoz. 
Za največji uspeh si štejemo, da

smo lani do zadnjega kosa raz
prodali vse zaloge naših izdel
kov, ki so se v skladiščih kopi
čile leta in leta. Zdaj imamo 
samo zaloge tekočih izdelkov."

Razprodaja zalog, ukrepi za 
modernizacijo proizvodnje, iz
boljšanje tehnologije — vse to 
jim je omogočilo, daje popreč
ni osebni dohodek lani presegel 
1000 dinarjev in da so nekateri 
delavci na posameznih delovnih 
mestih zaslužili več kot 1.500 
dinarjev mesečno.

„Res pa je tudi, da v blagajni 
podjetja ni ostalo kdove koliko 
denarja. Komaj 20.000 dinarjev 
dobička smo imeli. Vsi pa smo 
se tudi tega razveselili, saj prejš
nja leta v podjetju ob resnično 
bornih osebnih dohodkih zapo
slenih o dobičku ni bilo go
vora," je dodal direktor pod
jetja.

Rekordne pošiljke iz »Gorenja«
Trgovska podjetja so prejela v I. tromesečju za skoraj 70.000 več izdelkov, kot so določale pogodbe,

vendar je kljub temu »vrsta« za izdelke tovarne »Gorenje«

Povpraševanje po gospodinj
skih strojih je še zmeraj veliko. 
V marsikateri trgovini se mo
rajo kupci „postaviti v vrsto", 
ker trenutno ni teh proizvodov.

V velenjskem „Gorenju“ 
nam je povedal direktor prodaje 
Ivan Živko, je bila tovarna po 
sklenjenih pogodbah dolžna po
slati trgovskim podjetjem v naši 
državi v prvem tromesečju 
169.900 strojev >za gospodinj
stva, dejanske dobave pa so bile 
precej večje. Januarja so odpre- 
mili več kot 64.000, februarja

več kot 92.000, marca pa nad
82.000 različnih gospodinjskih 
aparatov. „Gorenje“je torej po
slalo trgovski mreži blizu
70.000 strojev več, kot je bilo 
določeno s pogodbami.

Omenimo naj še, da je velenj
sko ,,Gorenje" od začetka leta 
do zdaj zmanjšalo zaloge za pri
bližno 40.000 gospodinjskih 
aparatov, trenutno pa imajo na 
zalogi komaj enodnevno proiz
vodnjo pralnih strojev in štedil
nikov.

ŽE V KRATKEM 
ŠE VEČ STROJEV

Tako na domačem kot tujih 
tržiščih je po izdelkih ,.Gore
nja" veliko povpraševanje. Zani
manje je zlasti za pralne stroje 
in štedilnike tolikšno, 4.a bi jih 
prodali pravzaprav toliko, ko
likor bi jih lahko izdelali.

V ..Gorenju" v Velenju za
trjujejo, da bodo že v kratkem 
lahko v večji meri zadovoljili 
željam domačih kupcev. V ne

kaj dneh bodo vpeljali še eno 
izmeno pri montaži pralnih 
strojev, s čimer bodo povečah 
dnevno proizvodnjo pralnih 
strojev na 1.500 komadov. 
Sicer pa se pospešeno priprav
ljajo na nadaljnje povečanje 
proizvodnih zmogljivosti to
varne pralnih strojev. Pred
vidoma v začetku junija pa bo 
stekla redna proizvodnja tudi v 
novi tovarni štedilnikov, s 
čimer se bo proizvodnja štedil
nikov celo podvojila.

(vš)

„Kako pa ste krenili v letoš
nje leto? “

„Moram reči, da delavci v 
podjetju prvič vedo, kaj bodo 
delali do konca leta, medtem 
ko prejšnja leta pogosto niso ve
deli, kaj bodo delali jutri. Zato 
ima nedvomno največ zaslug 
naša komercialna služba. V po
nazoritev naj vam povem, da 
smo v prvih treh mesecih letos 
dosegli že tohko prometa, kot 
smo ga imeli lani ob polletju."

Dušan Kristan, vodja komer
ciale, je dopilnil direktorja: 
„Letos smo v prodajo vključili 
tudi spomladansko kolekcijo, ki 
nam je precej pripomogla k to
likšnemu uspehu v prvih mese
cih. Skušamo pa tudi navezati 
poslovne stike z velikimi trgov
skimi hišami v domovini in tu
jini. Do neke mere nam je to že 
uspelo . ..“

Potem pa je spet povzel di
rektor ,,Krima":

„Tudi za prihodnje imamo 
toliko naročil, da jih verjetno 
niti zmogli ne bomo, čeprav v 
vseh naših obratih uvajamo dru
go delovno izmeno. Razen tega 
bomo v Sodražici odprli nov 
obrat, kjer bomo sčasoma zapo
slili najmanj 80 deklet. Občin
ska skupščina Ribnica na Do
lenjskem nam je namreč v tem 
kraju brezplačno odstopila pro
izvodne prostore."

Za letos v „Krimu“ napove
dujejo skupni dohodek v pro
izvodnji blizu 22 milijonov di
narjev, skoraj toliko prometa pa 
naj bi ustvarili v trgovinah, ki 
jih imajo v Kranju, Ljubljani, 
Ajdovščim, Novem mestu, Po
stojni, Celju, Mariboru in Pira
nu. Ob tem računajo, da bodo 
za sklade prigospodarili najmanj 
1.360.000 dinarjev.

M. Ž1VKOVIČ

V OBJEKTIVU
--------------------------------- ^

Za
25-letnico 

v novih 
prostorih

\______________________^

NIKO, Železniki, je začel delati 
leta 1946 kot zadruga, ki jo je se
stavljalo 15 članov. Prerasli so v to
varno. Izdelovali so pisarniške pripo
močke in laboratorijsko opremo, 
kot denimo tehtnice, mešalnike in 
centrifuge. Prav slednje jih je pri
vedlo do tega, da so začeli sami iz
delovati male elektromotoije. 
Kasneje je obrat, ki je izdeloval 
laboratorijsko opremo, postal samo

stojna tovarna. Preostali del NIKO 
pa se je združil s kranjsko Iskro. 
Leto dni kasneje se je odcepil tudi 
,.stari NIKO“ in začel izdelovati 
pisarniške pripomočke samostojno, 
nova Iskra pa se je „vrgla“ na male 
elektromotorje in gospodinjske 
aparate. Že leta 1969 so dosegli 
milijon enot. Proizvodnjo so moder
nizirali z nakupom novih strojev. 
Uvajati so začeli delo po ,,work fak
torjih", kar pomeni, daje strogo do
ločen vsak gib in tudi čas zanj. Stari 
in veliko pretesni in prenatrpani

prostori pa niso dovoljevali izkori
ščanja nove tehnologije. Zgradili so 
nove prostore in marca letos so se 
začeli seliti. Selili so se čez noč. 
Druga izmena je ob 22. uri končala 
dela še v starih prostorih, naslednje 
jutro so na istih strojih že delali v 
novih. Tekoči trakovi so prišli šele 
sedaj do prave veljave. Delo že sko
raj teče s polno paro in v tovarni 
računajo, da bodo že letos naredili 2 
milijona enot. Po njihovih predvide
vanjih se bo storilnost v novih pro
storih dvignila kar za 25 % do 30 %.

Posamezne faze pri izdelavi elektromotorja v Iskri skrbno kontrolirajo
Izdelava jeder elektromotorja je s povečano proizvodnjo 
postala ozko grlo.
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... v jugoslovanskih sindikatih
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ANKETA MED 
ČLANSTVOM SRBIJA

Občinski sindikalni svet v Nišu je na podlagi posebne ankete med 
članstvom pripravil študijo o nekaterih aspektih vloge in vsebine dela 
v sindikalnih organizacijah. Anketne lističe je izpolnilo 4.400 članov 
sindikata, zaposlenih v 61 delovnih organizacijah. Večina anketiranih 
je bilo iz industrijskih panog, namen raziskave pa je bil ugotoviti, 
kakšen je odnos članov do organizacije in kakšna naj bo vsebina dela.

Glavno ugotovitev analize lahko strnemo v naslednjo misel: večina 
članstva ugodno ocenjuje sindikalno organizacijo in jo ima za svojo. 
To pa seveda ne pomeni, da anketa med sindikalnim članstvom v 
niški občini ne bi razkrila še marsikaj drugega. Tako del članstva 
sodi, da sindikat nima dovolj avtoritete in daje neučinkovit, drugi so 
spet zapisali, da razvoj samoupravljanja ni bil vselej v središču pozor
nosti sindikalne organizacije. Vsekakor pa velja v nadalnjem delo
vanju sindikata upoštevati naslednjo ugotovitev: „Delovni ljudje 
nedvoumno izražajo svoje prepričanje, da mora sindikalna organi
zacija postati eden od najpomembnejših dejavnikov urejanja odnosov 
ter krepitve samoupravljanja in uresničevanja skupnih interesov 
delovnih ljudi.“

MAKEDONIJA BREZ OPRAVIČILA

V nekaterih podjetjih v Skopju delavci že dalj časa zelo neredno 
: prejemajo svoje osebne dohodke. Tako so na primer delavci rudnika 
„Raduša“ prejeli januarske osebne dohodke šele v začetku marca, 
februarksih pa niti sredi aprila ne. Podobne razmere vladajo tudi v 
skopski železarni, v podjetju „11. oktober", v tovarni stekla in ste
klene volne ter še v nekaterih drugih.

Spričo tega so se predstavniki teh kolektivov pred nedavnim sešli s 
predsednikom makedonskih sindikatov in z drugimi vodilnimi druž- 
beno-političnimi delavci v Skopju ter jih seznanili s svojimi težavami. 

,V razgovoru je predsednik makedonskih sindikatov Pavle Davkov 
dejal:

Organizacijam, 
stva za...........

i
i

i

i

i
i
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■ dejal: k
„Organizacijam, ki poslujejo rentabilno, moramo zagotoviti sred- I 

I stva za izplačilo osebnih dohodkov. Ne zanima nas nelikvidnost bank I
■ in nestabilnost tržnih odnosov. Ni nobenega opravičila za neredno ■
B izplačevanje zasluženih osebnih dohodkov!'^ ®

Kongresne teme
Zgodovinsko poslanstvo II. kongresa samoupravljavcev Jugoslavije je v 
fem, da bo moral opredeliti, kako bomo uresničili družbeni vpliv delov

nega človeka v združenem delu

Dogovori o novem ekonomskem in poli
tičnem sistemu, ki smo jim te dni priča, so pri
prave na drugi kongres samoupravljavcev kar ne
kam zasenčili. In vendar ne gre za majhen do
godek, saj bodo morali delegati na tem zboru 
samoupravljavcev Jugoslavije zelo jasno odgo
voriti na eno glavnih vprašanj sedanjega časa: 
kako naj postane delavski razred odločilni de
javnik razvoja naše socialistične družbe.

Slišati je mogoče pomisleke, da se kongres 
nima za kaj opredeljevati, ker bo vse urejeno z 
ustavnimi spremembami. Ali bo tako? Amand
maji bodo res postavili institucionalne okvire za 
delovanje naše celotne socialistične skupnosti, 
vendar pa lahko praktične rešitve teh teore
tičnih zamisli uveljavi le delavski razred, torej 
samupravljavci. Zgodovinsko poslanstvo dru
gega kongresa samoupravljavcev v Sarajevu je 
torej v tem, da bo moral opredeliti, kako bomo 
uresničili družbeni vpliv delovnega človeka v 
okviru združenega dela in v celotnem družbe
nem sistemu. Ali z drugimi besedami: kako 
bomo v praksi uresničili vsebino ustavnih 
amandmajev.

Ne samo to: v dosedanjih razpravah o no
vostih našega ekonomskega in političnega siste
ma smo mnoge dileme o našem razvoju povsem 
obšli, čeprav bi morali prav samoupravljavci iz
reči o njih resno besedo. Tako se zastavlja vpra
šanje, zakaj, denimo, tako težko uresničujemo 
idejo o delovni enoti kot mestu, kjer se ustvarja 
in deli dohodek. Dalje: vprašanje kriterijev za 
razdelitev dohodka na sklade in osebne dohod

ke. Nato: kakšna je možnost za neposredno od
ločanje o presežku dela, ki ga samoupravljavci 
vlagajo v reprodukcijo? Kako poteka delitev 
glede na rezultate dela ali glede na vloženo 
delo? Kje se konča delitev po delu in kje je 
treba pri delitvi upoštevati elemente delavske 
solidarnosti? Še vedno tudi ni povsem jasno, 
kaj so naloge plana v delovni organizaciji itd.

Sarajevski kongres samupravljavcev Jugosla
vije se bo moral soočiti tudi z dejstvom, da na
stajajo protislovja med integracijskimi procesi in 
združevanjem sredstev ter krepitvijo samouprav
nega položaja delovnega človeka.

V javno razpravo nameravajo posredovati 
tudi načrt kodeksa samoupravljavcev, ki naj bi 
predstavljal dogovor samoupravnih družbenih 
sil - konvencijo, ki jo sprejemajo sami delovni 
ljudje in s katero predvidevajo svoje ravnanje v 
različnih razmerah.

Ideja o sprejemu takega dokumenta je v jav
nosti naletela na dokaj različne komentarje. Del 
družbenih delavcev celo sodi, da mora kodeks 
pomeniti novo ustavo samoupravljavcev. Taka 
zamisel kodeksa pa je prav gotovo nepravilna. 
Institucionalni okviri ravnanja v samoupravni 
družbi bodo povsem jasno opredeljeni v ustavi, 
zlasti v ustavnih amandmajih. Kodeks bo zato 
lahko pomenil samo dopolnitev in konkretiza
cijo idej, ki imajo svoje izhodišče v ustavi, pro
gramu ZKJ in socialistični zakonodaji.

Udeleženci na sarajevskem konkresu bodo 
imeli vsa pooblastila, da bodo lahko jasno, jav
no in avtoritativno odgovorili na ta vprašanja.

V. B.

S Polovica manj kot 1000 dinarjev
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Od 3,8 milijonov zaposlenih 
Jugoslovanov v družbenem sek
torju jih je lani 46,6 % prejemalo 
manj kot 1.000 dinarjev me
sečno. Petina vseh zaposlenih je 
imela osebne dohodke med 800 
in 1000 dinarjev, 0,7 % pa je 
prejemalo do 400 dinarjev. Če

trtina vseh zaposlenih ima oseb
ne dohodke med 400 in 800 di
narji, 1,5 % zaposlenih prejema 
več kot 3000 dinarjev, od 2500 
do 3000 dinarjev pa prejema 
1,7%, med 2000 in 2500 pa 
4,3 % zaposlenih.

Največ zaposlenih z osebnimi 
dohodki nad 3000 dinarjev je v 
elektrogospodarstvu, projektant
skih organizacijah, zbornicah in 
v organih uprave. Med delavci, ki 
imajo pod 400 dinarji mesečno, 
je največ tekstilcev, sledijo pa 
jim delavci v tobačni industriji.

ČEMU NEUČIN
KOVITO?

Komisija za družbeni nad
zor skupščine mesta Zagreb 
sodi, daje družbena kontrola 
praktično povsem ^nemoč
na" v svojih poskusih, da bi 
zasledovala vire bogatenja, 
pojave sprejemanja in dajanja 
podkupnine in podobne me
tode ustvarjanja neosnovane 
premoženjske koristi. Ne
učinkovitost pri kontroli 
proučevanja porekla imovine 
- to nalogo so v Zagrebu ter 
na Hrvaškem opravili v 527 
primerih - izvira predvsem 
iz nejasnih zakonskih pred
pisov. Da bi dosedanjo pra
kso spremenili, bi morali po 
mnenju zagrebških odbor
nikov najprej proučiti pred
pise in kriterije o neupraviče
nih premoženjskih koristih.

-IK

Kadrovski prepih
Število zaposlenih v zvezni upravi naj bi se zavoljo nove vloge federacije 
bistveno zmanjšalo # Do konca avgusta zvezna uprava v novem sestavu

Kot je znano, so dosedanje 
spremembe v zvezni javni upra
vi največkrat pomenile spre
membo nazivov, združevanje ali 
mehanično razdruževanje insti
tucij; vodilni strokovnjaki pa so 
se selili iz starega v novo in naj
večkrat nosili s seboj značil
nosti ter psihologijo ,,starega". 
Tokratna reorganizacija zvezne 
uprave pa je največja v povoj
nem obdobju. Tako kadrovsko 
kot organizacijsko, saj zahteva

nova vloga federacije bolj stro
kovno in učinkovito admini
stracijo. Zamenjava generacij in 
celotna rotacija kadrov naj bi se 
začela kmalu, že maja.

„Politika“ poroča, da SR 
Srbija ni zainteresirana za nove 
položaje v zvezni vladi, ker ima 
že dva predstavnika na polo
žajih zveznih sekretarjev, ki ne 
bosta zamenjana (obramba, zu
nanje zadeve). Za položaj sekre
tarja novega sekretariata za

enotno tržišče se zanimajo SR 
Hrvatska, Slovenija in Črna 
gora. Nihče pa se še ni odločil 
za področje financ, notranjih 
zadev, SDK, zavoda za cene itd.

Od sedanjih 9740 zaposlenih 
v zvezni upravi naj bi odšlo iz 
nje kakih 1000 do 2000 ljudi. Z 
republikami in pokrajinami je 
dogovorjeno, da bodo te ljudi 
zaposlili na svojem področju. 
Nekatere republike se bodo 
znašle v težavnem položaju za
radi številčnosti funkcionarjev, 
ki jih bodo morale „prevzeti“, 
kar zlasti velja za Srbijo, Črno 
goro, Hrvatsko in delno Bosno. 
Problem olajšuje dejstvo, da gre 
za strokovne in izkušene ljudi, 
čeprav je z njim povezano tudi 
vprašanje kadrovskih sprememb 
v republiških institucijah ter 
stanovanjski in družinski pro
blem. Na položaju zveznih 
funkcionarjev je po najnovejših 
podatkih kakih 400 ljudi, ni pa 
še znano, koliko jih bo ostalo v 
zvezni administraciji. Kadrov
ske spremembe na zvezni ravni 
naj bi opravili do 31. avgusta 
letos.

Iz Beograda poročajo, da 
je najbolj značilen psrimer 
kršenja enotnosti tržišča po
slovanje tovarne cementa v 
Beočinu, kjer je še danes v 
veljavi 1969. leta sprejeti od
lok, da tovarna ne bo proda
jala cementa tistim delovnim 
organizacijam, ki so odda
ljene več kot 250 km, in ti
stim, ki so za 100 km bližje 
kaki drugi tovarni cementa. 
Vse omenjene omejitve ve
ljajo tudi za vsa pred
stavništva in razkladišča, ka
terih sedež je več kot 
250 km oddaljen od beograj
ske tovarne! Na osnovi tega 
odloka je beočinska tovarna 
1970. leta razdrla pogodbe o 
dobavi cementa s 24 delov
nimi organizacijami, razen s 
tistimi, ki so imele pri njej 
oročena sredstva, obenem pa 
je prodala 45.000 ton ce
menta 36 delovnim organi
zacijam, s katerimi sploh ni 
imela pogodbe. Taka politika 
pri prodaji cementa je po iz
javi vodilnih ljudi v beo- 
čniski tovarni rezultat do
govora med tovarno in sve
tom za trgovino in blagovni 
promet gospodarske zbor
nice Vojvodine!

Letošnja zaposlitev
Strokovnjaki predvidevajo, 

da bo letos stopnja zaposlenosti 
v Jugoslaviji znašala 2,5 %, kar 
je v skladu s predvidenim po
večanjem proizvodnje za 5,2 in 
produktivnosti za 4,5 %. To po
meni, da bo odprtih 100.000 
novih delovnih mest, prostih pa 
bo še 75.000 mest zaradi upo
kojitev. Naravni prirastek ozi
roma število tistih, ki zapuščajo 
šole, znaša letno kakih 110.000

oseb. Pričakujemo tudi lahko, 
da se bo letos vrnilo iz inozem
stva 30.000 povratnikov.

Doslej se je letno poprečno 
prijavljalo zavodom za zaposlo
vanje 300.000 ljudi, letno se jih 
je zaposlilo približno 150.000. 
V letu 1969 je več kot 100.000 
oseb odšlo v inozemstvo, 
50.000 pa jih je ostalo brez 
dela.

TE DNI 
SO REKU

Predsednik republike Tito' 
razgovoru z rudarji Trepčf

Ustavne spremembe ne bod1 
ločevale naših narodov. NaspiO* 
no, utrjevale bodo našo skuf 
nost in narodnosti. Če bi bila 
ena narodnost nezadovoljna, ^ 
bi bilo trdne skupnosti. Ustav11 
amandmaji bodo zagotovili, ‘jL 
bodo vsi naši narodi in naropa 
nosti zadovoljni. Vsak od nasi| 
narodov je lahko zadovoljen If 
če ima pravico upravljati s seboj 
To pa je treba začeti uresniči 
vati že pri tovarni, v kateri m0', 
rajo delavci gospodariti, saif 
ustvarjati in uživati rezultat1 
svojega dela, To velja tudi za vs* 
ko občino in republiko, za n’ 
rode vseh naših republik, a skl 
raj vse_ naše republike so več 
narodnostne.

Celo za Slovenijo ni mogo 
trditi, da je v njej le ena naroj 
nost. V vsaki republiki je ton 
treba zagotoviti življenje efl*l 
kopravnih ljudi, enako pravil 
narodov in narodnosti. Takf 
enakopravnost je mogoče zag^ 
toviti v vsej naši skupnosti, nw 
vsemi repubhkami, med velikih 
in malimi Le če bodo vsi na* 
narodi zadovoljni s svojim ž*v 
Ijenjem v republiki in vsej skup 
nosti, bo lahko naša skupno*1 0 
trdna. Tedaj se nam ne bo treb® 
bati jutrišnjega dne in nevajj 
nosti, da bi prišlo do ponovni® 
trenj.

Predsednik ZIS Mitja Rib» 
čič v intervjuju Delu:

tiNaš gospodarski položaj ‘-im 
ugoden. Vsi ukrepi ves klasicd1. 
instrumentarij, ki smo ga up^ 
rabljali v prvem obdobju stabik 
zacije od oktobra do danes, f 
„prijel“ gospodarstva. Gosp®' 
darstvo je odporno zopel ■ 
„državni penicilin". Vse tisM 
po čemer v podobnih izjemni*1 
razmerah segajo dežele, ki iniaj0 pj 
tržno gospodarstvo - zamri' . 
njenje cen in proračunov, om^ ( 
jitev osebnih dohodkov, večPij; 
red pri investicijah, omejiti ^ 
uvoza — vse to pri nas ni do s« 
zaleglo. UP!

melbrosia®
nbd .

Zaostrili smo investicijsk® c 
kontrolo, pozivali k disciplin*1 0; 
da ne bi investirali s sredstvi br®2 
kritja. Toda v dobi stabilizacij® 
so zrasle prav investicije bre2 
kritja. Imamo o tem po dat k® 0 
SDK, v zadnjem času pa imam0 It 
tudi podatke, da SDK ne regi" Z: 
strira vseh takih pojavov, ker j® S' 
izpostavljena regionalnim vpli" s] 
vom družbeno-političnih skup' _ 
nosti. V zadnjem času smo prič® 
tudi novemu pojavu, da so s® ^ 
šalterji SDK spremenili v ernf 
sijsko ustanovo, v kateri se dvig® *' 
denar za osebne dohodke. ,,,

• Tudi v federaciji imamo hu° | 
pritisk na emisijo. Vse si sic®1 | 
nadeva krinko gospodarskih in- | 
teresov, v resnici pa gre za to, č® | 
bi obranih staro vlogo in funk' | 
cijo federacije.

Pri nas so še vedno velika p% 
ročja in mnoge panoge, ki j**11 
ustreza nova pohtična vloga r®" 
publik, hkrati pa stara gosp0- 
darska funkcija federacije. Nov® 
vloga republik v tem smislu, č® 
imajo vse pravice, v g0- 
spodarstvu pa še vedno velik0 
dotirane suverenosti. Besede 0 
presežnem delu in združenem 
delu, o tem, da naj vse ostan® 
tistemu, ki ustvarja, vse to za' 
zveni kot fraza, ko pride do kofl' 
frontacije s konkretnim gosp0" 
darskim interesom določene re
publike. Takrat ni več lep® 
besed, takrat se spregovori v v ul' 
gamem jeziku pritiska.”

KON I M
Ljubljana, Zagreb, 
Beograd, Skopje
inozemska industrijska 
zastopstva 
PRIPOROČA 
SVOJE USLUGE!
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Na sodobno urejeno ranžirno postajo v Zalog prihajajo tovorni vlaki iz vse Jugoslavije. Tujih sestavijo v nove kompozicije, ki vozijo blago po vsej državi. FOTO: A. AGNIČ

'O^ OSls, aprilu, DNEVU ŽELEZNIČARJEV
/af

ibt OKNO IN VRATA 
V ŠIRNI SVET;eJ 

%

P»____

ito.
”j0 Slovesnosti ob obletnici velike stavke v letu 1920 slovenski železničarji letos povezujejo s 
lff. Praznovanjem tridesetletnice OF in vstaje slovenskega naroda. Osrednje praznovanje, ki je bilo v 

četrtek v Kopru in bomo podrobneje o njem poročali prihodnjič, je jasno opozorilo na naslednje: če 
f¥e Ilaj Slovenija izkoristi možnosti razvoja gospodarstva in turizma, si mora še bolj utreti pota v svet. 
>sti ^°žnosti bodo izkoriščene, če bomo znali vzpostaviti primemo delitev dela in sodelovanje med vsemi 

Prometnimi panogami, kajti dela je dovolj in preveč za vse. Če je otvoritev koprske luke pomenila 
^slovensko okno, železniška proga do Kopra pomeni slovenska vrata v svet. Železniška proga od Kopra 

7° Prešnice ni le lokalna proga ali proga slovenske obale, marveč pomeni tisto železniško pot, ki živo 
^ nenehno povezuje moije z vso Slovenijo in širšim zaledjem, otipljivo prenaša pomen in konkretno 
koristnost morja v jedro in razvoj celotnega slovenskega in jugoslovanskega gospodarstva. Naša naloga 

da bi ta vrata odprli na stežaj. Če bo družba spremenila svoj odnos do problematike transportnih 
nejavnosti, še posebej pa do modernizacije železnice, bi se to lahko zgodilo v sorazmerno kratkem 

ko času. če tega ne bo storila, bo transport še bolj zaostajal za potrebami gospodarstva in bo tako postal 
rez 0Zk° 8rl° njegovega razvoja.

rez Tako nekako so železničarji 
ke opredelili svoj odnos do osta- 

e8a gospodarstva; svojo vlogo 
S 2l'°traj tega gospodarstva in

SVnm l,-:a -
>i>- svojo kritiko na račun družbene 
,p- topnosti, od katere že vrsto let
H yse doslej zaman — zahtevajo, 
se Ij2! bi se odločila za takšno ali 
ni arugačno pohtiko razvoja trans- 
ga P°rtnih dejavnosti.

„Boljša je tudi očitno slaba 
politika, kakor pa da sploh ni 
politike razvoja prometnih de
javnosti, da je vse skupaj pre
puščeno stihiji, kakor se dogaja 
zdaj!“ je v kratkem razgovoru 
za DE poudaril Vinko Kašnar, 
predsednik sindikalne konfe
rence ZŽTP Ljubljana. „Za vse 
prometne dejavnosti je v današ
njem času dovolj dela, toda:

vse bi preštel železne ceste in kdo bi mislil nanje takrat, ko se 
j^iento v daljave? Pa bi bilo prav, če bi včasih mislih tudi na

doseči moramo, da bo vsakdo 
opravljal tisto, za kar je najbolj 
usposobljen, v čemer je — z vi
dika uporabnikov uslug — naj
cenejši, najhitrejši. Nobene po
trebe ni, da bi si npr. cestni 
transport in železnica med se
boj konkurirala, ko pa vrsta 
vzrokov govori v prid nasprotni 
trditvi: da bi lahko, da bi mora
la sodelovati z roko v roki. 
Toda če naj to dočakamo, 
mora družba povedati, kaj pri
čakuje od posameznih promet
nih dejavnosti, kako je priprav
ljena podpreti uresničevanje nji
hovih načrtov, kako si sploh za
mišlja bodoči razvoj gospo
darstva, gledano z vidika trans
portnih stroškov. Glede moder
nizacije magistralne proge Ko
per—Šentilj in še na nekaterih 
področjih smo se že prikopali 
do nekaterih spodbudnih reši
tev. Vendar je to še veliko pre
malo, da bi železnica premagala 
podedovano zaostalost in da bi 
nadomestila izgubljeno akumu
lacijo, s katero so se v imenu 
družbenih interesov v povojnih 
letih in se, zaradi veljavne višine 
tarif, še zdaj okoriščajo druge 
gospodarske dejavnosti. Le-te 
zaradi neurejene družbene poli
tike na tem področju v želez
nici še vedno vidijo nekakšno 
javno službo. Nas železničarje 
tak odnos boli; želimo, da bi se 
spremenil. Ne z besedami in 
meglenimi obljubami, ampak z 
dejanji . . .

Se nekaj bi rad povedal: ne 
glede na spremembo pogojev 
gospodaijenja, za kar se potegu
jemo; ne glede na zahteve po 
opredelitvi družbene politike 
glede nadaljnjega razvoja trans
portnih dejavnosti si naši kolek

tivi močno prizadevajo za iz
boljšanje gospodaijenja na vseh 
ravneh. S spodbudnejšimi obli
kami nagrajevanja npr. stimuh- 
ramo slehernega zaposlenega k 
najboljšemu možnemu izpolnje
vanju delovnih nalog, racional
nosti, gospodarnosti poslovanja. 
Pri tem ne dosegamo uspehov le 
slovenski železničarji, ampak 
nam po tej poti sledijo tudi 
ostali železničarji v državi. S 
tem hočem povedati, da želez
ničarji nočemo nobenih privile
gijev, da smo pripravljeni pri
spevati svoj delež k napredku 
železnice. Toda: če bomo v na
ših prizadevanjih ostali osamlje
ni, če družba s svoje strani ne 
bo prisluhnila našim opozori
lom in zahtevam, potem ... bi 
dobra volja in prizadevnost lju
di nekega dne lahko usahnila, 
ali pa bomo zaradi nizkih oseb
nih dohodkov ostali brez ljubi. 
Kaj pa takrat - kdo bo odgovo
ren za nastalo stanje? “

M. G. Pred odhodom vlaka

Iz rok v roko?
Več kot 70 „starih“ mili

jonov din je Skupnost Jugoslo
vanskih železnic veljal 5000 (!) 
strani obsegajoč znanstveni 
elaborat, ki nesporno dokazuje, 
da so na železnici takšna delov
na mesta, na katerih normalno 
zdrav človek ne more delati 40 
let, da bi si prislužil polno po
kojnino. Na osnovi tega elabo
rata je Skupnost JŽ predlagala 
pristojnim organom, da bi bene

ficirani delovni staž, pod različ
nimi pogoji seveda, priznali 
okoli 13.000 železničarjem.

Dve leti sta minili odtlej, od
kar je bil izdelan elaborat, ven
dar železničarji še vedno čakajo 
na odločitev pristojnih organov. 
Posledice zavlačevanja so mno- 
gostranske. Za železnico kot go
spodarsko organizacijo ta pro
blem ni pereč zgolj zavoljo vi
sokih izdatkov za boleznine,

1 3 5 15 17 19 21 23 25 27 29 31

ErconniDO

Tonic Water
Umetna brezalkoholna pijača z dodatkom kinina — Hraniti 
v temnem in hladnem prostoru (10°C)-vsebina 0,2 I —Sladkor 
10"„ — Uporabnost 6 mesecev - Proizvaja Agraria Koper
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ampak tudi zaradi tega, ker ob 
velikem številu ostarelih delav
cev in delovnih invalidov (ob 
priznani beneficirani dobi bi se 
mnogi lahko takoj upokojili) ne 
more voditi načrtne kadrovske 
politike; ne more ustrezno na
grajevati kadrov, ki se zaradi 
nizkih zaslužkov zaposlujejo v 
drugih panogah, če se le mo
rejo.

Zavlačevanje pristojnih orga
nov, ki so si zahtevo železničar
jev in tudi ostalih prizadetih 
profilov delavcev drugih pro
metnih dejavnosti glede benefi- 
ciranja delovnih mest kar dve 
leti podajali iz rok v roke, ni
česar pa niso storili, sta zdaj 
javno obsodila centralni in re
publiški odbor sindikata delav
cev prometa in zvez. Zahtevala 
sta da je treba krivce zavlače
vanja poklicati na odgovornost. 
Kajti problemi beneficirane de
lovne dobe za določene profile 
prometnih delavcev so preveč 
pereči, da bi dopuščali kakršno 
koli zavlačevanje.

STRAN 7



IZ NAŠE DRUŽBE

Ob otvoritvi so malčki nove otroško-varstvene ustanove v Ljubljani pripravili za vse povabljene prisrčen program.

»Poslej 
bo to 
njihov 
drugi 

dom...«
V Povšetovi ulici v 
Ljubljani so odprli nov 
vrtec za 50 predšolskih 

otrok

V ponedeljek so v Povšetovi 
ulici v Ljubljani odprli nove 
prostore otroškega varstva, ki 
bodo lahko sprejeli okrog 50 
predšolskih otrok.

Za organizirano šolsko var
stvo v krajevni skupnosti Po
ljane, kamor sodijo tudi novi 
prostori, so začeli skrbeti na
črtno že leta 1949. Takrat so v 
Strossmayerjevi ulici odprli tri 
oddelke. Čeprav je bila potreba 
po otroškem varstvu že takrat 
velika, so šele pet let kasneje 
dobili celotno stavbo. Po adap
taciji je dobilo v njej prostor 
189 otrok. S tem pa še niso bile 
pokrite vse potrebe po varstvu. 
Novo stanovanjsko naselje v 
Povšetovi ulici je pomnožilo 
tudi število otrok. Dve leti sta

krajevna skupnost in Zavod za 
otroško varstvo Poljane iskala 
prostor zanje. S pomočjo ob
čine, ki je prispevala preko 
600.000 dinarjev za prostore, in 
temeljne izobraževalne skup
nosti, ki je dala 60.000 dinarjev 
za opremo, so otroci dobili pro
store, velike 160 kvadratnih 
metrov. Ti so v pritličju novega 
stanovanjskega bloka, prirejeni 
iz dveh stanovanj. V novem 
vrtcu bodo dva do trije oddelki, 
ki bodo lahko sprejeli 50 otrok.

,,S tem so potrebe po otro
škem varstvu v naši krajevni 
skupnosti nekako pokrite,“ je 
povedala ravnateljica vzgojno- 
varstvenega zavoda Poljane. „Le

— Lenčka, kaj veš o roži
cah?

— Vem, da so žive, vem tudi 
to, da za svoje življenje potre
bujejo vodo in zrak. Ja, pa tudi 
sonce!

STAVBNO POHIŠTVO 
ZA VAŠ DOM

5 Inles OKNA
VRATA
VEZANA OKNA 
GARAŽNA VRATA

INFORMACIJE: Ribnica, 
maloprodaja tel. 87-212

varstvo dojenčkov, to je otrok 
od treh mesecev do dveh let, 
ostane še odprto in pereče vpra
šanje. Vendar imamo že načrte 
in upamo, da bomo leta 1972 
dobili še nove prostore na Po
ljanski cesti.“

Računajo, da bo v njih do-

službe. Čez dve leti, vsaj na Po
ljanah, ne bodo imele skrbi z 
dojenčki. Brez strahu se bodo 
na svojem delovnem mestu 
lahko posvetile le delu.

Z zadovoljstvom lahko zad
nje čase ugotavljamo, da naši 
otroci dobivajo vedno nove in

bilo prostor 60 dojenčkov in 90 nove prostore organiziranega 
predšolskih otrok. Matere sedaj varstva in da se kupi prošenj za 
rešujejo varstvo svojih naj-, sprejem manjšajo iz leta v leto. 
mlajših na vse mogoče načine, TEKST IN FOTO
ne redko na škodo otrok ali pa ANDREJ AGNIČ

PET LET 
PRAVNE

POSVETOVALNICE
Pred petimi leti, točneje v za

četku februarja 1966, je pred
sedstvo Občinskega sindikal
nega sveta Velenje ustanovilo 
pravno posvetovalnico. Odlo
čeno je bilo, da bo pravna po
svetovalnica nudila brezplačno

pravno pomoč članom osnov
nih organizacij sindikata s pod
ročja Šaleške doline.

V petih letih obstoja in de
lovanja je pravna posvetovalnica 
občinskega sindikalnega sveta — 
ta deluje vsako sredo v Šoštanju
in Velenju - sprejela nad 1.150 
strank, obravnavala pa je več 
kot 1.250 zadev. Pravna posve
tovalnica daje nasvete in se
stavlja vloge zaposlenim, inva
lidom in upokojencem, in to s 
področja delovnih in stanovanj
skih razmerij ter socialnega za
varovanja. Pravna posvetoval
nica pa nudi brezplačno pravno 
pomoč tudi delavkam — ma
teram pri uveljavljanju pravic za 
izven zakona rojene mladoletne 
otroke.

V Velenju ocenjujejo, da je 
Pravna posvetovalnica pri Ob
činskem sindikalnem svetu Ve
lenje odigrala doslej pomembno 
vlogo pri zaščiti pravic delav
cev, invalidov in upokojencev.

(vš)

DRŽAVNA ZALOŽBA SLOVENIJE 
je izdala knjigo

Ivan
Meštrovič

SPOMINI
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^ IVAN MEŠTROVIČ je kot ugleden kipar prihajal v 
stik z vsemi količkaj pomembnimi jugoslovanskimi 
politiki ter številnimi vplivnimi tujci: državniki, po
litiki, diplomati in znanstveniki. Imel je skoraj prost 
pristop na dvor, neposredno je tako spoznaval ozadje 
zgodovine kraljevine Jugoslavije, veliko je vedel o 
značaju, stališčih in vlogi njenih politikov. Posebno 
pozornost seveda zaslužijo avtorjeva osebna mnenja 
o vseh številnih problemih, o katerih piše, in s tem, 
kako bi jih bilo mogoče rešiti.
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IVAN MEŠTROVIČ, najbolj znani jugoslovanski li
kovni umetnik, je napisal spomine na politične dogodke 
in na ljudi, ki so bili z njim v zvezi. Avtor je zajel 
obdobje od leta 1904, ko je prvič šel v Beograd h kra
lju Petru I., do leta 1947, ko se je preselil v Združene 
države Amerike. Naslovi posameznih poglavij:

L DO PRVE SVETOVNE VOJNE 
H. PO SARAJEVSKEM ATENTATU V TUJINI

III. V NOVI DRŽAVI DO UMORA STJEPANA 
RADIČA

IV. OD ATENTATA V SKUPŠČINI DO ATEN
TATA V MARSEILLU

V. OD ALEKSANDROVE SMRTI DO TROJNE 
POGODBE

VI. OD RAZGLASITVE NDH DO FORMIRA- I 
NJA FLR JUGOSLAVIJE

IVAN MEŠTROVIČ govori o svoji umetnosti in umet
niški poti le mimogrede, sicer pa posveča v knjigi vso 
pozornost družbenim in političnim dogodkom, času in 
ljudem, ki so ga oblikovali. H
Izredno zanimiva knjiga, ki smo jo zdaj dobili 
v slovenskem prevodu, ima 528 strani, natis-
njena je na brezlesnem papirju, vzorno oprem- 1
Ijena in vezana v celo platno. CENA: 160 din.

Knjigo dobite v vseh knjigarnah, pri zastopnikih za
ložbe in pri upravi, ki vam jo pošlje tudi na dom, če 
jo z dopisnico naročite na naslov:

I Cl

DRŽAVNA ZALOŽBA SLOVENIJE, 
Ljubljana, Mestni trg 26

1 ja 
• n: 

P'
J di

V Tacnu pri Ljubljani je bil minuli teden v prostorih Sredfl 5 
strokovne šole Republiškega sekretariata za notranje zadeve S” ' 
razgovor s predstavniki tiska, radia in televizije o pogojih študija' 
dela mladih kadetov. Že junija bo zapustila šolo spet nova ml3® ] 
generacija, ki bo priskočila na pomoč svojim preobremenjenim ^ , 
rejšim kolegom. Na sliki: kadeti pri praktičnem pouku ... (Fot® ,
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IZ NAŠE DRUŽBE

PODOBE
našega

ČASA

[

e | 
sl

— Prerok! pove novi človek 
ponosno.

Sobo žabje občudujoče 
mrmranje.

- Pozdravljen v naši sredi! 
vzklikne šofer navdušeno. — 
Imeli smo tu že vse vrste ljudi, a

Odkar je naša igralska druži- P.^5 ne. Imeh; f1” i^al' 
na odšla ven v sobi ni več nra- sk° druz,no’ kl Je tako dobro 
vega veselja. Risali vlečejo kri- zai§rala živ,Jenje’ daje Iahko šla 
Ve črte, rezbarji rezljajo spače
ne kipce, ličkarji pletejo kičaste 
•dte. Svetnik — zdravnik hodi 
okrog v beli halji in nas strogo 
motri izpod čela.

— Zapojte kaj! svetuje spod- 
oudno.

7 Po furmanski cesti je fu- 
mti fajn ..., se trije zaderejo.

— Ni! zavpije šofer ogor
čeno. — Vsa je zorana od zime 
in koles. Kotanja pri kotanji!

— No, pa kaj drugega! pred
laga Svetnik-zdravnik.

osnovnih programskih izhodišč 
ter stališč, ki jih je naš organ že 
sprejel v pogledu medobčinske
ga sodelovanja.

V svoji prvotni orientaciji naj 
bi delovna skupina pripravila 
kompleksnejšo izhodiščno plat
formo medsebojnega sodelo
vanja, ker so dosedanja že spre-

na osnovi katerih naj bi naš 
organ aktualiziral in dopolnil 
ter konkretno opredelil že spre
jeta stališča nadaljnjega sodelo
vanja in povezovanja.

- Pa si res prepričan, da si 
prerok? seže šofer novemu člo
veku razbuijeno v besedo.

— Globoko prepričan! se
jeta stališča k temu pristopala novi človek udari po prsih. -

•Tcuiuv-zuiavuiis. kompletna ven. Odtelj je pri nas parcialno, vendar je bilo v pogo- Tako mi je bilo razodeto in po-
Drugeea ne znamo' reče doma žalost LeP0 te prosimo, voru izoblikovano mnenje, da Veijeno. Zato sem si naložil ta isiugcgd uc znoiiiu. icve ___________. • , . , so Hnsedania sta išna in Hnon- . .t • i •

nekdo.
In spet leže med nas trpka 

otožnost.
V torek končno le doživimo 

spremembo.
— Naš novi gost, vaš novi ko- 

fega! reče Svetnik-zdravnik. 
Med vrati ugledamo človeka pri 
Petdesetih, z rahlo sivimi za- 
Hsci.

razveseli nas, prerokuj kaj le
pega!

so dosedanja stališča in dogo
vori dobra osnovna sodelovanja 
in da za to ni potrebno nove 

Človeku zagore v očeh živi izhodiščne platforme. Da bi 
plamenčki. Z desnico se opre sprejeta stališča aktualizirali in 
na mizo, pogleda po pisaijih, dopolnili ter konkretno oprede- 
ličkarjih, rezbaijih, po delavcih, ifli, ^ bodo sestali v občinah 
šofeijih in kmetih in začne go- koordinacijski aktivi, ki bodo 
v°riti: omenjena stališča in dogovore

— Tovarišice in tovariši, naše ponovno analizirali ter izobli-

težki križ in ga bom pokorno 
nosil do konca življenja.

— Zmotili so se! strokovnja
ško ugotovijo risaiju.

— Zunaj bi moral ostati! Ne 
razumemo ga, ne sodi med nas! 
prikimajo rezbarji.

— Ne bodimo prestrogi sod
niki! povzdigne glas Svetnik- 
zdravnik. — Kar spomnite se,

- Kaj si M zunaj? vpraša 5^5»^
e<fc-',V«?iNaSVnK. polam loilji«U. takočih nalog in na ra«™ maasaoojnaga sona- rok ^ ne, 
sem šel gor, zatem sem hodil v osnovi 3., 8., 15. m 16. konfe- J • - Jaz sem prerok! zavpije
krogu, nato zdrknil malo nazaj, rence Je bi* Pred nedavnim skli- Na tej osnovi bo potem skb- novi človek užaljeno.
Pa šel spet gor in zdaj sem tu can delovni pogovor skupine za can pogovor vseh predstavnikov - Glavno, da je smešen! se

- Jako zabavno! se zasme- poglabljanje medobčinskega so- dmžbeno-političnih organizacij, krohotajo ličkaiji. - Spet
jejo trije rezbarji. — A kaj si delovanja. Pogovor je bil sklican na katerem naj bi izoblikovali bomo lahko kaj igrali!
tu? tndi v skladu s konkretizacijo skupna izhodišča sodelovanja in VINKO BLATNIK

' ’■

s Ni mjdražja, je pa ndjlepša, bi lahko zapisali za veleblagov- 
s nico Tehnomercator v Celju. V celjski izdaji Dela, ki je izšla 
s 9. aprila letos, je namreč tovariš F. K. izkoristil našega ti- 
s skarskega škrata, ki nam je podtaknil 100 milijonov dinarjev 
i; za gradnjo več, kot pa je v resnici stala veleblagovnica, in 
\ zapisal, da bi za tolikšen denar lahko dobili „če že ne v 
\ Evropi, pa vsaj na Balkanu največjo trgovsko hišo. “
^ Res je, tiskarski škrat nam je tokrat ponagajal. Veleblagov- 
> niča v Celju je veljala 23,000.000 dinarjev in ne 123 mili
ti jonov, kot je bilo objavljeno v DE. Bralcem se za neljubo 
j pomoto opravičujemo. Kljub vsemu pa lahko dodamo še 

enkrat, da je veleblagovnica izredno lepo in okusno urejena.
M. Bred

Na sliki: Oddelek Tehnomercatorja v Celju, kjer prodajajo 
izdelke iz kristala

Praznovanj e 
prvega maja

Na občinskih sindikalnih sve
tih v Velenju, Slovenjem Grad
cu, Dravogradu in na Ravnah na 
Koroškem smo izvedeli, da 
bodo tudi letos delovni ljudje iz

NENAMENSKA 
NAMENSKA SKEDSTVA

»Regresiranje letnih dopustov« je marsikje le popravljanje osebnih dohodkov

. j Regrese za letne dopuste poj- 
i mujejo naše delovne organiza- 

- 1 Clje zelo različno.k 1
j. Kljub večletnemu opozar- 
raniu »n prepričevanju marsikje 

: , namreč še vedno sodijo, da 
’ ! Podstavljajo regresi nekakšno 
,V kelltcv dohodka, s pomočjo 

i ..krega si zaposleni poprav
ijo plače.

Iz takega in podobnih poj
movanj o namenu regresa izvira 
Potlej seveda tudi politika re- 
gresiranja, ki zares marsikje še 
n?jbolj spominja na popravlja- 
nJe plač, namesto da bi ljudem 
z nizkimi osebnimi dohodki 
omogočili vsaj deset dni po
tnic na leto.

In na žalost ne gre le za red- 
e izjeme. Sploh ne. Veliko je 
amreč delovnih organizacij, ki 
namenskimi sredstvi za regre- 

fanje letnega oddiha zaposle

na slovenskem oblanem ob
močju, pa tudi drugod. Sred
stva za letni oddih in rekreacijo 
delijo po kluču: tistim, ki imajo 
največ — največ, in tistim, ki 
imajo najmanj - najmanj.

Kot da bi šlo za delitev do
bička, za katerega imajo največ

zaslug zaposleni z najbolj debe
limi kuvertami in najmanj tisti, 
ki so v podjetju, glede na oseb
ne dohodke, največji reveži.

Skratka, na račun takih in 
podobnih ključev delitve na
menskih sredstev za regresiranje 
letnih dopustov ostaja lep del

zaoslenih v času svojega do
pusta doma.

Zato morda ne bi bilo ne
umno, da bi javno s prstom po
kazali na vse kolektive, ki dopu
ščajo tako nesocialno politiko 
,,regresiranja" letnih dopustov. 
In s prstom bi bilo treba poka

zati tudi na družbeno politične 
organizacije v delovnih skup
nostih, ki so se sprijaznile ali 
celo zagovarjajo, da se namen
ska sredstva za regresiranje let
nih dopustov mirno trošijo v 
povsem druge namene.

A. ULAGA

NEOBVEŠČENOST 
ALI NESTRPNOST?

Šaleške, Mislinjske, Dravske in 
Mežišk^ doline kar najbolj slo
vesno proslavili mednarodni de
lavski praznik — 1. maj.

V počastitev 1. maja priprav
ljajo vrsto prireditev. Na Rav
nah na Koroškem bo osrednja 
proslava v tamkajšnjem domu 
kulture 26. aprila, na njej pa 
bodo podelili priznanja zasluž
nim sindikalnim delavcem.

Sicer pa bodo zadnji teden 
aprila v delovnih organizacijah v 
šaleški, Mislinjski, Dravski in 
Mežiški dolini slavnostne seje in 
zasedanja samoupravnih orga
nov, vodstev osnovnih organi
zacij Sindikata ter zbori delov
nih skupnosti, s katerimi bodo 
zaposleni počastili 1. maj — 
praznik dela, istočasno pa bodo 
pregledovali tudi prve uspehe 
prizadevanj, da bi v pogojih sta
bilizacije gospodarili kar naj
bolje.

Na večer pred 1. majem 
bodo po vseh vrhovih od Črne 
na Koroškem do Dravograda in 
do Šmartnega ob Paki zagoreli 
prazniku v pozdrav kresovi. 
Praznik pa bodo naznanile bud
nice godb na pihala.

Kot je že v navadi, bodo de
lovni ljudje iz Velenja, Slovenje- 
ga Gradca, Dravograda in Raven 
na Koroškem izkoristili prvo
majske praznike za izlete do 
bližnjih planinskih in turistič
nih postojank!

(m)

nih - ne dosežejo osnovnega
Naniena.

Razen seveda, da si zaposleni 
| P°Pravijo svoje dohodke. Tisti, 
H f1 Prejemajo konec meseca naj- 
P °lj debele kuverte, dobijo naj-

Več regresa za dopust in obrat- 
:> NO.

^ vseh teh primerih ostajajo 
:elavci z nizkimi plačami v 

p Nasu svojega rednega letnega 
fi Spusta lepo doma. Seveda: s 
J Mojimi družinami vred. Eno- 

?lavno zato, ker si s svojimi do- 
: 'j Nodki počitnic ne morejo pri- 

voščiti

' Tisti pa, ki dobro in najbolje 
! zaslužijo, porabijo regres re- 

vnno za nakup nove garderobe 
1 411 ga primaknejo h kupčku za 

aov avto, pa imajo za počitnice 
e vedno dovolj. Nemalokrat, 

Več kot dovolj...
Takih primerov

Kljub

V celjski lesni industriji ,.Sa
vinja" so delavci v obratu za iz
delavo pohištva minuli torek za 
nekaj ur prekinili delo. Vzrok? 
Zahtevali so višje osebne do
hodke. Naključje je bilo, da so 
prekinih delo ravno na tisti dan, 
ko je bilo v tisku objavljena od
ločitev o „odmrznitvi‘ osebnih 
dohodkov v nekaterih delovnih 
organizacijah. In med njimi je 
bilo tudi podjetje ,.Savinja".

Prekinitev dela v obratu za 
izdelavo pohištva so samouprav
ni organi in družbenopolitične 
organizacije v podjetju in v ob
čini ocenili kot prenagljen, ne
premišljen ukrep. Menili so, da 
bi bilo normalno, da bi delavci 
skušali svoje zahteve uveljaviti 
preko samoupravnih organov 
podjetja. In povedali so še, kar 
je na dlani, da prekinitve dela

je veliko, 
opozarjanju in dokazo- 

anju, čemu sploh regres. Naj-' 
eNio jih v Maribom, Ljubljani,

Komu skrajšati staž
Pripravljen je seznam nad 33.000 delovnih mest, na 

katerih bi morali priznati krajši delovni staž. Določene 
kategorije delavcev, ki so zaposlene na izredno težkih in 
za zdravje škodljivih delovnih mestih v gospodarstvu, bi 
po veljavnih predpisih imele pravico na beneficirani de
lovni staž, na delovni staž s povečanim trajanjennMed 
prvimi bi bdi takih olajšav deležni piloti in kesonci, de
lavci pri visokih pečeh, v pogonih nuklearne fizike ipd. 
Pnpravljen pa je tudi drugi seznam, na katerem so delavci 
m zaposleni v rudnikih, v črni in barvni metalurgiji, elek
troindustriji, prometu in komunalnih službah.
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povzročajo samo škodo in raz- 
buijajo kri. Vprašanje, ki ostaja 
odprto, pa je, zakaj samouprav
ni organi podjetja niso takoj, ko 
so dobih sklep o tem, daje prav 
njihovo podjetje med tistimi, ki 
jim je odobrena „odmrznitev“ 
osebnih dohodkov, o tem ob
vestili delavcev. Kajti, domne
vamo lahko, da bi v primeru do
brega obveščanja do prekinitve 
dela najbrž ne prišlo.

Celjska ,,Savinja" je po ne
kajletni krizi v poslovanju mi
nulo leto dosegla zelo ugodne 
poslovne rezultate. Tako so ob 
enakem številu zaposlenih pove
čali skupni dohodek za več kot 
50 %. Ob takih rezultatih jih je 
začasna ..zamrznitev" osebnih 
dohodkov, razumljivo, priza
dela. Njihovi povprečni osebni 
dohodki so namreč 1089 di- 
naijev, kar je pod povprečjem v 
celjskem gospodarstvu. Prav za
voljo tega so se ob upoštevanju 
povečane produktivnosti tudi 
znašli med tistimi delovnimi 
organizacijami, ki imajo 
,.odmrznjene" osebne dohodke.

M.BRECL

Izobraževanje iz 
varstva pri ilelu
Pri Delavski univerzi v Slovenjem Gradu je začel delo

vati Center za izobraževanje iz varstva pri delu, prvi na 
Koroškem. Novoustanovljeni center je že pripravil prvi 
celodnevni seminar iz varstva pri delu za vodilne delavce 
iz delovnih organizacij na Koroškem. Obravnavali so 
osnove varstva pri delu, ekološki faktor pri zaščiti delav
čevega zdravja ter vidike uporabe osebnih zaščitnih sred
stev ter opreme. Slovenjgraško podjetje ,.Prevent" pa je 
udeležencem seminarja prikazalo del proizvodnje osebnih 
zaščitnih sredstev.

Center za izobraževanje iz varstva pri delu pri Delavski 
univerzi Slovenj Gradec bo pripravil v naslednjih tednih 
več seminarjev po posameznih področjih za obratovodje 
in delovodje, potem pa se bodo lotili organizacije semi
narjev in tečajev za zaposlene v delovnih organizacijah. 
Vse pa čakajo potem še preizkusi znanja iz varstva pri 
delu.

(an)
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IZ DELOVNIH KOLEKTIVOV
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PREKINITEV DELA V CELJSKI »SAVINJI«
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Dohodki
ne

spodbujajo
gospo

darnosti
Namesto da bi zamiznjenje osebnih dohodkov prepre

čilo njihovo naraščanje, je doseglo prav nasproten uči
nek. Še nobeno leto se niso osebni dohodki v prvem če
trtletju povečali za 11 % koj letos, ampak za polovico 
manj, kot je zdaj dovoljeno. Zgodilo se je torej prav tisto, 
kar je zvezni izvršni svet hotel preprečiti. Spet se je poka
zalo, da je administrativno zamrznjenje osebnih dohod
kov ukrep, ki ne more obroditi dobrih sadov.

Naivno pa je misliti, da so ta ukrep sprejeli na pamet; 
njegov namen je zelo jasen. Tisti, ki so osebne dohodke 
označili za žarišče inflacije, so želeli s tem preusmeriti 
našo pozornost s pravih problemov jugoslovanskega go
spodarstva in s pravih vzrokov inflacije, to je sedanjega 
bančnega in deviznega sistema, ki še vedno dopuščata, da 
se sredstva prelivajo v ekonomsko sumljive kanale. Stabi
lizacije ni mogoče doseči z zamrzovanjem, ampak samo z 
gospodarsko ekspanzijo, ki jo morajo spremljati tudi 
osebni dohodki!

Ta zahteva je še toliko bolj utemeljena, ker zaslužki 
naših delovnih ljudi še daleč niso previsoki.

Meja socialne stabilnosti je predvsem v velikih mestih 
okrog 1000 dinarjev mesečnega osebnega dohodka. To pa 
je gornja meja za kar tretjino zaposlenih. Mnogi so precej 
pod njo: 26 % vseh zaposlenih v Jugoslaviji prejema do 
800 din, 0,7 % jih dobi do 400 din, 7,4 % od 400 do 600 
din in 17,5 % od 600 do 800 din. S takimi osebnimi 
dohodki je, razumljivo, težko povezati ustavne deklara
cije, usmerjene v prvi vrsti v to, naj bi jasneje izrazile 
prevladujočo vlogo delavca v združenem delu. Seveda 
same ustavne spremembe ne bodo spremenile ničesar. Po
nujajo pa priložnost za razpravo o osebnih dohodkih. Vse 
dokler je splošna raven dohodkov tako nizka, bomo go
vorili o pretiranih socialnih razlikah in uravnilovki na
čelno, brez učinka. Spremeniti je torej treba osnove.

Največjo pozornost vzbujajo pobude v nekaterih indu
strijskih centrih in delovnih organizacijah, kjer so delavci 
s pomočjo sindikatov proglasili kot krivično vsako gospo
darjenje, ki še životari na račun nizkih dohodkov de
lavcev. Nedvomno so zelo pomembni tisti samoupravni 
sporazumi, ki so na enaki osnovi opredelili obveznosti 
celotnim dejavnostim — gradbeništvu, nekaterim promet
nim panogam itd. Taki dogovori vključujejo že 600.000 
delavcev.

Dosedanje pobude za samoupravno določanje ravni 
osebnih dohodkov odpirajo torej možnost, da bo dobil 
pri nas tudi boj za dohodek vse večjo veljavo. Politiko 
dohodka bi bilo treba usmerjati tako, da bi dohodek vpli
val na vse druge odločitve v delovnih organizacijah in v 
družbi. Izhodišče za vse družbene akcije bi moral postati 
materialni položaj delavcev. V tem bi moral biti tudi 
pravi smisel stabilizacijskih programov, ki bi jih že morali 
sprejeti na vseh ravneh odločanja, pa mnoge od njih še 
vedno pripravljamo. V zvezi z dohodkom se torej vse bolj 
uveljavlja spoznanje, da osebni dohodek ne bi smel biti le 
rezultat kakršnegakoli gospodarjenja, ampak predvsem 
pogoj za dobro gospodarjenje.

Takšno spoznanje krepi tudi besedilo predlaganih 
ustavnih amandmajev, s katerimi naj bi bistveno razširili 
pristojnosti delovnih ljudi in organizacij združenega dela 
na področju razširjene reprodukcije.
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POD SPRETNIMI ROKAMI
NASTAJAJO UMETNINE

Že samo ime tovarne — 
STILLES - pove, da v Sevnici 
izdelujejo stilno pohištvo. Ob 
proizvodnji, taki, ki se odvija na 
tekočem traku, kot si običajno 
predstavljamo, kadar govorimo 
o lesni industriji, tu ne moremo 
govoriti. Kljub sodobnim stro
jem, ki obdelujejo pohištvo le 
,,na grobo“ kot temu pravimo, 
morajo končni izdelek obdelati 
ročno, in to vsakega posebej, 
delček po delčku.

Izdelki SULLESA iz Sevnice 
so unikati, prilagojeni določe
nemu proštom in okolju. Za 
njihovo izdelavo je potrebna na
tančnost in pa smisel delavca, 
da umetniško oblikuje posa
mezne stile.

Doslej je kolektiv Stihe s 
opremil s stilno opremo mnoge 
reprezentančne prostore, med 
katerimi je oprema na letališču

V tovarni za izdelavo stilnega 
pohištva STILLES v Sevnici. S 
tem strojem oblikujejo šele na 
grobo dele za čudovite baročne 
mizice.

Surčin, pohištvo v hotelu Jugo
slavija v Beogradu, v hotelu 
Otočec pri Novem mestu itd. 
Podjetje Stihes je edino tovrst
no podjetje v Sloveniji po vsej 
veijetnosti pa tu div Jugoslaviji.

Podjetje stilnega pohištva iz 
Sevnice komaj zmaguje naro
čila, kajti tako delo ne gre tako 
hitro od rok, kot pa navadno 
pohištvo na tekočem traku. Še 
z enim problemom se ukvarjajo.
V Sloveniji ni šole, ki bi uspo
sabljala mlade ljudi za poklic 
rezbarja. Doslej so imeli rezbar-

Lani brez izgube
Koroškim kmetijskim organizacijam še vedno primanjkuje denarja za 
sklade, kreditov, s katerimi bi obnovili zlasti hmeljišča, pa ne morejo dobiti

Po nekaj letih so lani kmetijske 
zadruge Dravograd, Prevalje, Slovenj 
Gradec in Vuzenica sklenile poslo
vanje brez izgube, v poslovne sklade 
pa so vložile okrog 1,900.000 di
narjev.

Štiri koroške kmetijske delovne 
organizacije so v letu 1970 dosegle 
skupaj blizu 54 milijonov din, v Vu
zenici 17,2 milijona din, na Pre
valjah 11,7 milijona din, v Dravo
gradu pa 7,3 milijona din. Dohodka 
so lani te kmetijske zadruge dosegle 
skupaj 10,810.000 dinarjev. Za skla
de pa so ustvarili 2,570.000 di
narjev, v Vuzenici 570.000 dinarjev, 
v Dravogradu pa 440.000 dinarjev. 
Ob tem velja omeniti, da so na Ko
roškem kmetijske zadruge - skupaj 
— ustvarile čistega dohodka za skla

de z lastno kmetijsko proizvodnjo 
22 %, z gozdarstvom 28 %, z me
sarsko dejavnostjo 9 %, s trgovino in 
odkupom 30 %, s prevozništvom 
1 %, z drugimi dejavnostmi pa 10 %.

Vse štiri kmetijske zadruge so lani 
obračunale 1.270.000 din amorti
zacije, letne anuitete za najeta poso
jila pa znašajo 1,060.000 din, kar 
pomeni, da ostane praktično le 
malo denarja iz ustvarjene amorti
zacije za nadaljnja vlaganja. Vse 4 
koroške kmetijske zadruge imajo ne
kaj nad 6,4 milijona dinarjev posojil 
za osnovna sredstva ter 1 milijon din 
posojil za trajna obratna sredstva.

Kljub temu, da minulo leto v 
kmetijskih delovnih organizacijah na 
Koroškem ni bilo izgube, pa je de
narja, ki so ga namenili za sklade in

še posebej za poslovni sklad, malo, 
upoštevaje seveda velike potrebe. Na 
vsak način bi bilo treba npr. ople
meniti denar, ki je na voljo v okviru 
Koroške hranilnice in posojilnice za 
preusmerjanje kmečkih gospodar
stev. Z denarjem, ki je trenutno na 
voljo, bi lahko preusmerili kmetije 
komajda v 60 letih (na Koroškem je 
okrog 2.400 perspektivnih kmetij, 
letno pa bo na voljo za posojila za 
preusmerjanje in specializacijo pro
izvodnje le okrog 2,400.000 lastnih 
sredstev). Vendar pa kmetijske de
lovne organizacije pri tem - z last
nimi sredstvi — ne bodo morale so
delovati. Manjka pa tudi denar za 
vlaganja v proizvodnjo v družbenem 
sektorju (npr. za obnovo hmeljišč), 
ki ga ni mogoče nikjer dobiti.

(ek)

je-samouke. Vendar pa je v to
varni toliko dela, da samo na 
priliv takih delavcev niso mogli 
računati. Zato so se odločili, da 
bodo rezbaije sami izučili. V 
mizarsko-tesarski šoli v Sevnici 
— učitelji izberejo učence, ki 
imajo veselje do rezbaijenja in 
jih pošljejo v Stihes. V šestih 
mesecih v Stillesu predvsem 
preizkusijo dar učencev za 
umetniško rezbarjenje likov. 
Nato pa imajo za njihovo uspo
sabljanje poseben program.

JOŽE BAUMKIRCHEN, ki 
poučuje mlade praktikante, je 
povedi: „Vsako leto najdemo 
med mladimi praktikanti tri ali 
štiri nadarjene, ki jih potlej 
usposobimo za umetniško ob
delavo stilnega pohištva. Prakti
kantom dam že na začetku 
prakse model in po tem vzorcu 
morajo sami izrezljati čimbolj 
podoben izdelek. Pri tem delu 
se pokaže spretnost in tudi na
darjenost, ki sta potrebni za 
naše delo. Vsako leto izučimo

Na 10 cicero

m RADEČE
Tovarna konfekcije KORA Ra

deče se iz leta v leto bolj širi in pro
izvodni program je čedalje bolj pe
ster. Da bi zadovoljili potrebam tr
žišča in zaposlili čimveč žensk iz 
Radeč in okolice, gradi KORA nov 
obrat s pomočjo Papirnice Radeče.

Da bi v novem obratu lahko še ta 
mesec začeli s proizvodnjo, so na te
čaju usposobili 80 delavk. Takoj po 
koncu prvega tečaja pa bodo začeli 
z drugim.

M. B.

toliko rezbarjev, kolikor jih po
trebujemo."

Ernest Kolman mi je pokazal 
tudi, kako izdelujejo okraske za

Stihes si uspešno utira pot n1 
tržišče. Res, da v današnjeH 
času pomenijo stroji in avtom* 
tizacija napredek in dober z*

Potlej pa je treba vsako podrobnost, vsak Ustič natančno roči! 
izrezljati.

baročno pohištvo. Pri tem delu 
je rezbar resnično pravcati 
umetnik. Ko ga človek opazuje, 
se mu nehote zazdi, da ima 
pred seboj umetnika kiparja iz 
srednjega veka. Pri tem delu je 
treba veliko preciznih in različ
nih dlet, še več pa potrpežlji
vosti in ne nazadnje daru opa
zovanja in domiselnosti.

služek, res pa je tudi, da vsa1 
mehanizacija še vedno ne m d 
v celoti nadomestiti človeški 
rok, njihove spretnosti in dal1 
za oblikovanje za vse tiste 
delke, ki so sicer redki pa zel! 
iskani in prav zato še vedno z* 
nesljiv kruh za mnoge.

TEKSTI IN FOTO 
M. DIMITRK
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NOV COUBII 3,5 KS

COLI B RI 14-VN
ODLIKUJEJO MOČ, HITROST, PROŽNOST, 
NIZKA PORABA GORIVA,
ŠTIRISTOPENJSKI MENJALNIK 
IN ŠE DRUGE IZBOUŠAVE 
PREVERITE SAMI COLIBRI 14-VN!

TOMOS-KOPER
STRAN 10 DELAVSKA ENOTNOST 17. APRILA 1971



ŠPORT IN REKREACIJA

Kratkoin
•IEDRNATO
• NOVA 

GORICA
V organizaciji kegljaškega 

kluba Nova Gorica je bilo 
minulo soboto na štiristez- 
»em kegljišču v Novi Gorici 
sindikalno tekmovanje za 
Prehodni pokal v občinskem 
merilu.

Nastopilo je 18 ekip, ki so 
zastopale 18 delovnih kolek
tivov iz občine. Podatki na
zorno dokazujejo, kako hitro 
si utira kegljanje pot v de
lovne organizacije na Gori
škem.

Rezultati tekmovanja v 
Novi Gorici: 1. Elektro Go
rica 999 kegljev, 2. Meblo 
972, 3. SGP Gorica 936, 4. 
Iskra Nova Gorica 927 in 5. 
Avtopromet 926 kegljev.

R. KOLENC

• VUZENICA
Nogomet je med livarji v 

yuzenici zelo priljubljen 
šport. Posebno navdušeni 
nad njim so vzdrževalci in 
delavci v čistilnici, ki večkrat 
°rganizirajo tekme v malem 
nogometu. Prejšnjo soboto 
so sodelavci omenjenih dveh 
obratov odigrali prvo spo
mladansko tekmo - zmagali 
so vzdrževalci z 2:1.

V. R.

• RAVNE
V soboto, 17. aprila, bo v 

Ravnah medobčinsko sindi
kalno prvenstvo v kegljanju v 
borbenih partijah. Nastopili 
bodo kegljači iz ravenske, ra
deljske, slovenjegraške in 
dravograjske občine. Naj
boljše ekipe bodo dobile po
kale in druga priznanja.

V. R.

Smučarski klub Fužinar, 
Tedenska tribuna in SZS so 
priredili IV. tekmovanje ve
teranov. Udeležili so se ga 
številni smučarji in smu
čarke, ki so pred leti navdu
ševali ljubitelje tega športa. 
Rezultati:

TEKI — zmagovalke po 
Posameznih kategorijah: B. 
Savine, M. Savine, Rekar;

TEKI - zmagovalci po po
sameznih kategorijah: M.
Kordež, Katrašnik, Osenjak, 
Vavpetič;

VELESLALOM - zma
govalke po posameznih kate
gorijah: Kosec, Zupančič,
Fanedl, Dekleva;

VELESLALOM - zmago
valci po kategorijah: Rutar, 
Magušar, Bernik, Miklavc.

V. R.

• DRAVOGRAD
Pri TVD Partizan so se

stavih načrt dela za letošnjo 
Prvo polovico leta. Poživili 
bodo delo nogometašev, keg
ljačev, strelcev, plavalcev, 
atletov krosistov, igralcev na
miznega tenisa in drugih. Po
memben poudarek pri tem 
so dali tudi športnemu udej
stvovanju delavcev v delov- 
Mh kolektivih, saj bodo 
zanje pripravili več posebnih 
tekmovanj.

V. R.

SINDIKAT IN KOMISIJA ZA REKREACIJO O MOŽNOSTIH AKTIVNEGA RAZVEDRILA JESENIŠKIH ŽELEZARJEV

Ni časa za odlašanje
Dejavnost je na zadovoljivi ravni, še vedno pa ni dovolj načrtnosti in kontinuitete

Ko so pred dnevi jeseniški žele- 
zarji na občnem zboru svoje sindi
kalne organizacije razpravljali o 
opravljenem delu in vzporedno s 
tem o načrtih za prihodnost, so se 
ustavili tudi ob vprašanju prostega 
časa zaposlenih oziroma možnostih 
aktivnega razvedrila delavcev.

Skupna ugotovitev je bila, da je 
športna dejavnost v železarni raz
meroma na zadovoljivi ravni, da pa 
ji še vedno primanjkujejo načrtnost, 
sistematičnost in kontinuiranost. In 
prav na tem področju, so podarili 
železarji, čaka novo komisijo za 
šport in rekreacijo največ dela.

Mirno lahko zapišemo, da so bili 
železarji - športniki v minulih dveh 
letih zelo aktivni. Posebno radi so 
kegljali, igrali odbojko, bahnali, stre
ljali, smučali, igrali nogomet..., 
medtem, ko so bili v nekaterih dru
gih športnih panogah, ki so še lepše 
in privlačnejše od nekaterih ome
njenih, nekoliko manj aktivni. V 
mislih imamo plavanje, sankanje, 
orientacijske pohode in podobne 
mikavne telesnokultume dejavnosti, 
ki v minulih letih - sodeč vsaj po 
številkah - na Jesenicah niso bile 
kdove kako popularne.

Ob tem naj povemo, da je v pri
merjavi z drugimi športnimi pano
gami med železarji izredno narasel 
interes za keglanje na asfaltu. Med
tem ko se je na primer v letu 1969 
udeležilo obratnih tekmovanj v keg- 
lanju 198 delavcev, se jih je lani že 
skoraj 300. Ali: v posebni tako ime
novani interesni skupini za kegljanje 
na asfaltu je pred dvemi leti vadilo 
in nastopalo 533 železarjev, v minu
lem letu pa že 620.

Pojav ni značilen le za Jesenice in 
železarno, temveč tudi za druge kra
je v Sloveniji oziroma delovne orga
nizacije. Kegljanje je namreč šport, s 
katerim se lahko ukvarja sleherni 
človek, ne glede na spol, ne glede na 
starost. In kako je privlačen! Škoda 
le, da imamo v Sloveniji še vedno 
tako malo tovrstnih športnih ob
jektov ...

Torej, podatki kažejo, da bi imeli

VELENJE

danes v jeseniški železarni še veliko 
več prijateljev športa, če bi bilo na 
Jesenicah več ustreznih športnih ob
jektov, če bi imeli železarji več in 
bolj pestre možnosti za aktivno 
športno udejstvovanje.

Ne glede na to moramo zapisati, 
da je bilo v minulih letih kljub vse
mu marsikaj napravljenega. Komisija 
za športno rekreacijo je s finančnimi 
sredstvi pomagala pri izgradnji smu
čarske vlečnice v Mojstrani, prav 
tako je komisija sodelovala pri na
kupu vlečnice na Blejski Dobravi. 
Tudi prenovljen športni stadion na 
Jesenicah je rezultat prizadevanj ko
misije in finančnega prispevka že
lezarne. Ob tem moramo omeniti fi
nančno pomoč, ki jo komisija nudi 
posameznim športnim klubom ob 
organizaciji nekaterih tekmovanj in 
prireditev.

Ker šteje smučanje med pri
ljubljene oblike športne rekreacije 
zaposlenih, omogoči komisija vsako 
leto svojim smučarjem cenejše pre
voze na žičnicah na Španovem vrhu 
in v Mojstrani Za vlečnico v Moj
strani so v letošnji sezoni kupili žele
zarji s popustom za več kot 6000 
dinarjev vozovnic.

Na občnem zboru sindikalne or
ganizacije so jeseniški železarji po
udarili, da bo potrebno v prihodnje 
posvetiti še veliko več skrbi izgrad
nji oziroma ureditvi manjših re
kreacijskih površin in objektov v ne
posredni bližini mesta. Gre za to, so 
dejali disku tanti, da bodo objekti 
dostopni vsem, tudi tistim, ki ni
majo lastnih prevoznih sredstev.

Ker je v neposredni bližini Jesenic 
na pretek prijetnih kotičkov, iz
redno primernih za gradnjo manjših 
rekreacijskih centrov (Završnica, Ra- 
dovna, Mežaklja, Pristava), železarji 
poudarjajo, da bi že skromnejše na
ložbe v te kraje predstavljale velik 
korak naprej. Dalje na Jesenicah me
nijo, da bi bilo nujno potrebno pri
četi z rezervacijo površin in potlej v 
prvi fazi z izgradnjo sanitarij, par
kirišč in manjših rekreacijskih na
prav. Ob tem še to: Kres nad Ko
roško Belo bo že letos povsem uspo

sobljen za rekreacijsko dejavnost de
lavcev iz Koroške Bele, Javornika in 
drugod.

Na občnem zboru sindikata so 
načeli železarji tudi vprašanje od
diha delavcev, ki stanujejo v samskih 
domovih. Poudarili so, daje to vpra
šanje povsem zanemarjeno, saj de
lavcem v samskih domovih in nji
hovem počutju že dolgo časa ne po
svečajo nikakršne pozornosti.

Zato se je sindikat železarne od
ločil, da bodo ustrezne službe pro-

izkoriščene vse možnosti Dom v 
Crikvenici pa je praktično povsem 
brez objektov oziroma možnosti za 
rekreacijo, čeprav bi bilo mogoče 
tudi tu z manjšimi investicijami 
omogočiti ljudem na počitnicah pri
jetno razvedrilo. Železarji ob tem 
menijo, da bi bilo koristno pritegniti 
v počitniških domovih k sodelova
nju strokovne delavce, ki bi z no
vimi oblikami in prijemi popestrili
rekreativno dejavnost.

aa ooao ustrezne siuzoe pro- A. U. ■ Radm/Uira
učile življenjske pogoje zaposlenih, _______________ _ '
ki žiye v samskih domovih, komisija

■ • RADOVLJICA
Pod pokroviteljstvom Ob

li činskega sindikalnega sveta
■ Radovljica bo 9. maja v Ra-
■ dovljici tradicionalno ekipno 
| občinsko sindikalno prven- 
~ stvo v balinanju za leto

197f
Vsaka sindikalna organi

zacija z območja OSS Ra 
dovljica bo imela pravico na 
stopiti z eno ali največ 
dvema štiričlanskima eki 
parna. Tekmovanje bo pote 
kalo po turnirskem sistemu 
Zmagovalna ekipa bo prejela 
prehodni pokal OSS Radov 
Ijica, poleg tega pa še pose 
ben spominski pokal v traj 
no last.

Za izvedbo tekmovanja 
| bo poskrbel Balinarski klub

Nov zimski 
kopalni bazen

Središče Šaleške doline, Ve
lenje, je bogatejše za pomemb
no športno, rekreacijsko in turi
stično pridobitev. V neposredni 
bližini mestnega središča so 
zgradili nov zimski kopalni ba
zen, in sicer z denarjem, ki so 
ga prispevale delovne organiza
cije s področja občine Velenje.

Nov zimski kopalni bazen, 
korito je iz plastičnih mas in je 
edino takšnih velikosti doslej 
pri nas, je le eden od objektov, 
ki jih v Velenju že gradijo, ah 
pa se na gradnjo pripravljajo in 
s pomočjo katerih želijo zago
toviti sohdne pogoje za telesno 
vzgojo in rekreacijsko dejavnost 
vseh prebivalcev občine Ve
lenje.

V neposredni bližini zimske
ga kopalnega bazena pa so že v 
polnem teku dela pri postavitvi 
letnega kopalnega bazena olim
pijskih mer, ki bo dograjen že 
do 1. junija letos. V okviru no
vega rekreacijskega središča 
bodo uredili tudi več igrišč za 
šport in rekreacijo.

Prebivalci Šaleške dohne, 
predvsem najmlajši, so komaj 
čakali na dograditev zimskega 
kopalnega bazena, saj so s tem 
dobih objekt, kjer bodo lahko

lili tudi številni izletniki, ki obi
ščejo središče Šaleške doHne.

(vš)

pa da mora storiti vse, da bodo imeli 
ti delavci možnosti koristnega in 
zdravega razvedrila. Še posebej zato, 
so poudarili železarji, ker predstav
ljajo ti delavci večje število zapo
slenih, hkrati pa tudi najbolj ne
stalno delovno silo.

Na Jesenicah se zavedajo, da je 
realizacija teh načrtov med drugim 
povezana s precejšnjimi material
nimi izdatki. Obenem pa prav dobro 
vedo, da ni več časa za odlašanje in 
da je potrebno storiti vse za boljše 
življenjske pogoje zaposlenih.

Končno čaka komisijo za šport in 
rekreacijo še ena pomembna naloga: 
poskrbeti bo morala za možnosti 
športnega razvedrila v počitniških 
domovih železarne. Na občnem zbo
ru smo sicer slišali, da predstavlja 
počitniški tabor v Biogradu prijetno 
izjemo, da pa tudi tu še zdaleč niso
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Vedno na zalogi bogata 
kolekcija damske kon
fekcije v aktualnih kro
jih, barvah in materia
lih. Na voljo so tudi 
ekskluzivni, visoko mod
ni modeli plaščev, kosti
mov in oblek v zelo 
majhnih serijah.
Torej, v Modni hiši 
oblačila za ženo, moža, 
hčerko in sina!

PRODAJNI SERVIS

modna
hiša
LJUBLJANA — 
MARIBOR — OSIJEK
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DRAVOGRAD

Obširen program 
prireditev

Še pred dobrim mesecem dni v Dravogradu športnega živ
ljenja ni bilo čutiti, sedaj pa je že vse živo. Pri TVD Partizan 
so sestavili načrt dela za prvo polletje in naredili tudi koledar 
vseh tekmovanj do konca junija. Prireditev v vseh panogah 
ne bo nič več in nič manj kot 60! Nekateri so sicer podvo
mili, da je koledar tekem realen, toda doslej je šlo vse po 
načrtu! Do konca junija bodo pripravili več nogometnih 
tekem, organizirali bodo posebej še ligo v malem nogometu, 
kegljaških srečanj, šahovskih dvobojev, strelskih tekem, 
krosov, plavalnih mitingov itd. Tisti, ki poznajo razmere v 
tem mestu ob Dravi, pravijo, da je to prava „revolucija“. Da 
bi se le uveljavila! y r

MISLINJSKA DOLINA

Kako do 
boljšega orožja

V zadnjem času so strelci iz 
Mislinjske doline uredili streli
šče za zračno puško, lani pa so 
dogradili strelišče za streljanje z 
malokalibrsko puško. V tem 
letu želijo modernizirati na
prave na strelišču, največja želja 
pa je, da bi dobili kvalitetnejše 
orožje, saj bi potem nedvomno 
beležili še večje uspehe. V na
črtu pa je tudi, da bodo v Slo
venj Gradcu pripravili strelske

vaje za pionirje, ki še nikoli niso 
streljali, in sicer ob pomoči 
strokovnjakov.

Tudi v prihodnje bodo strelci 
iz Slovenj Gradca najtesneje so
delovali s pripadniki obmejnih 
enot JLA, strelska organizacija 
pa se bo - kot že doslej - kar 
najbolj aktivno vključila v pri
prave mladih na splošni ljudski 
odpor.

NAČRTI ODBORA 10 ZTKS ZA MNOŽIČNO TELESNO VZGOJO

Osnovno: spremeniti odnos

preživeH del prostega časa. No-
vega bazena pa se bodo razvese- itl UUC|SlvovailJC Iia PUUI(JLJU

V okviru Izvršnega odbora 
Zveze za telesno kulturo Slo
venije deluje med drugimi tudi 
poseben odbor za množično 
telesno vzgojo in športno re
kreacijo. Odbor pomaga s svo
jim delom Zvezi za telesno kul
turo Slovenije pri uresničevanju 
znanih ciljev, ki jih je sprejela 
konferenca ZTKS, to je pri 
spodbujanju množičnega vklju
čevanja občanov v telesno- 
kultumo dejavnost.

Naj naštejemo le nekaj nalog, 
ki si jih je zadal odbor v svoji 
mandatni dobi:

— Odbor si bo prizadeval 
spremeniti odnos samoupravne 
družbene skupnosti in odnos 
vseh odločujočih družbenih de
javnikov do telesne kulture. Pri
zadeval si bo povečati interes 
občanov vseh starostnih stopenj 
za udejstvovanje na področju

s

JndutiMja Som&a&mk L%d&lkou^K%ainj \

SPECIALIZIRANA TOVARNA JAKUART (žakart) DEKORATIVNIH TKANIN 
IN GRADLOV

aktivnega oddiha in športne 
rekreacije. Tem ciljem naj bi vsi 
dejavniki v telesnokulturnem 
življenju tudi prilagajali pro
gram svojega dela.

— Po svojih možnostih bo 
odbor posredoval osnovnim 
organizacijam, občinskim zve
zam za telesno kulturo in dru
gim dosedanje izkušnje, ki jih 
beležijo posamezne organizacije 
v svojih prizadevanjih, da bi 
udejstvovanje v športu postalo 
bolj vabljivo tako za mladino 
kot tudi za starejše ljudi. V ta 
namen bo odbor s pomočjo Iz
vršnega odbora ZTKS občasno 
skliceval posvetovanja za izme
njavo izkušenj na tem pod
ročju.

— Odbor si bo prizadeval, da 
bodo tudi občinske zveze za 
telesno kulturo ustanovile po
dobne odbore za razvoj in spod
bujanje množične telesne vzgo
je in športne rekreacije. Nadalje 
se bo odbor trudil, da bi teles- 
novzgojne in športne ter rekrea
tivne organizacije in občinske 
zveze za telesno kulturo postale 
središče tovrstne aktivnosti v 
občinah.

— Pri uresničevanju svojih 
nalog bo odbor preko ZTKS 
najtesneje sodeloval predvsem z 
Z1VB, Zvezo sindikatov Slove

nije, JLA, temeljnimi izobraže
valnimi skupnostmi, zavodi za 
prosvetno pedagoško službo in 
seveda z delovnimi organiza
cijami.

— Odbor bo občasno preko 
ZTKS in drugjh strokovnih 
organizacij ter javnih komuni
kacijskih sredstev s strokovno 
literaturo in drugimi oblikami 
obveščal strokovne organizacije 
in javnost o koristnosti ter o

rezultatih udejstvovanja v teles
ni vzgoji in športni rekreaciji. 
Pri občanih vseh starostnih 
stopenj želi privzgojiti čut ozi
roma željo po vsakodnevnem 
športnem udejstvovanju ...

Načrti odbora so torej spod
budni in veliko obetajoči. Če 
mu bo uspelo le delno realizi
rati zastavljene naloge, bo opra
vil svoje poslanstvo več kot 
dobro.

MARIBOR

Pomanjkanje 
športnih objektov
Komisija za šport pri ObSS Maribor je m svoji zadnji seji 

pregledala uspehe in udeležbo na sindikalnih športnih tek
movanjih Posebno razveseljiva je bila udeležba v kegljanju, 
smučanju, športnem ribolovu, namiznem tenisu in nogo
metu. Vidno pa je zaostajala udeležba v rokometu, malem 
nogometu, šahu in streljanju, zato bo potrebno posvetiti v 
prihodnje prav tem športnim panogam več pozornosti.

Komisija je sprejela tudi finančni program, ki je za 25 % 
večji od prejšnjega. Pri svojem delu ima komisija največ te
žav s pomanjkanjem športnih objektov, ki bi jih potrebovala 
za organizacijo tekmovanj. J R,
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Trgovina
tesno

za

Tudi materialna stimulacija I
V delovnih organizacijah so že izoblikovali in sprejeli programe za gospodarjenje v pogojih stabilizacije

industrijo
Po seštevku zaključe

nih računov celjskih go
spodarskih organizacij je 
opaziti dobro gospodar
jenje v preteklem letu. 
Dobiček, ki so ga pod
jetja izkazala, je za 30 
odstotkov večji kot v 
preteklem letu. Amorti
zacijska sredstva pa so 
povečali za 11 odstot
kov. Gospodarske orga
nizacije so ustvarile 175 
milijonov dinarjev čistega 
dohodka, v sklade pa so 
izločili še 134 milijonov 

S dinarjev. Uspehi so zado- 
voljivi. Zmanjšuje jih ne
koliko le Cinkarna, ki je , 

£ izkazala nekaj nad 25 mi
li lijonov dinarjev izgube.

Med gospodarskimi pa- 
_ nogami je na prvem 
g mestu še vedno industrija
■ z 72 milijoni dinarjev či- 
S stega dohodka (pove- 
R Čanje za 27 odstotkov), 
g Takoj za industrijo sle- 
R dita trgovina in gostin- 
B stvo z 58 milijoni (58 od-
■ stotkov več). Sledijo pa 
9 gradbeništvo in industrija 
R gradbenega materiala z
H 12 milijoni dinarjev I 

| (54-odstotno povečanje). 
Promet 10 milijonov, 
obrt 7,5 milijona, gozdar
stvo 4 milijone in kme
tijstvo 3,5 milijona.

Po podatkih se je aku- 
mulativnost najbolj pove
čala v trgovini in gradbe
ništvu z industrijo grad
benega materiala. Mnogo 
boljši kot v preteklem 
letu pa so tudi rezultati v 
industriji. Če akumula- 
tivnost primerjamo po 
številu zaposlenih, potem 
trgovina in gostinstvo 
proizvajalce prekašata, 
ker imata komaj četrtino 
zaposlenih v primerjavi z 
industrijo. V industriji je 
zaposlenih 14.600 delav
cev v trgovini in gostin
stvu pa komaj 3.700 de
lavcev.

M. BRECL

/ > 
MARIBOR

V Mariboru se že dlje inten
zivno pripravljajo na II. kongres 
samoupravljavcev Jugoslavije. 
Program priprav vsebuje tudi 
organizacijo tako imenovanih 
okroglih miz, na katerih posku
šajo osvetliti nekatera teoretična 
in praktična vprašanja nadalj
njega samoupravnega razvoja. 
Doslej je tako okroglo mizo 
organiziralo podjetje „Konstruk- 
tor“ - »Neposredno in posred
no samoupravljanje". Maribor
ska tekstilna tovarna pa je pri
pravila okroglo mizo na temo 
»Modernizacija in presežek de- 

Jovne sile"._________________

V Šaleški, Mislinjski, Dravski in 
Mežiški dolini so v večjih delovnih 
organizacijah že sprejeli akcijske 
programe za gospodarjenje v pogojih 
stabilizacije. Osnovna značilnost teh 
programov so prizadevanja, da bi 
tudi v zaostrenih pogojih delovne 
skupnosti kar najbolje gospodarile. 
Zato je tudi razumljivo, da so v 
ospredju predvsem naloge v zvezi z 
nadaljnjim povečevanjem produktiv
nosti, nekje pa tudi proizvodnje, z 
zmanjšanjem proizvodnih stroškov, 
boljšo kvaliteto, manjšim izmetom 
in - ne nazadnje - tudi v zvezi z 
boljšim izkoriščanjem zmogljivosti.

Samoupravni organi in vodstva 
družbeno-političnih organizacij v 
delovnih organizacijah si zdaj, ko so 
akcijski programi za gospodarjenje v 
pogojih stabilizacije sprejeti, priza
devajo, da bi zainteresirali za izva

janje teh akcijskih programov ce
lotne delovne skupnosti. Osnovna 
želja je, da bi zaposlene spodbudili, 
da se kar najbolj aktivno vključijo v 
izvajanje akcijskih programov. Ob 
tem so se v nekaterih delovnih orga
nizacijah odločili, da bodo zapo
slene za boljše delo in gospodarjenje 
tudi materialno spodbudili.

Oglejmo si dva primera: med de
lovnimi organizacijami, ki so spre
jele akcijske programe za gospo
darjenje v pogojih stabilizacije, sta 
tudi Tovarna gospodinjske opreme 
Gorenje Velenje in Železarna Ravne 
na Koroškem. Naloge, ki izhajajo iz 
akcijskih programov teh dveh delov
nih skupnosti, so precejšnje. V ve
lenjskem Gorenju morajo letos 
zmanjšati proizvodne stroške za več 
kot 80 milijonov din, kar je ne
dvomno dokaj zahtevna naloga. V

Železarni Ravne na Koroškem pa 
morajo ob povečanju realizacije za 
40 milijonov dinarjev, kar bodo do
segli predvsem s povečevanjem pro
izvodnje izdelkov iz kvahtetnih jekel 
in proizvodnje tistih izdelkov, ki ter
jajo visoko stopnjo obdelave, isto
časno zmanjšati za najmanj 1,6 % 
materialne stroške, omejiti pa po
rabo tudi na vseh drugih področjih.

Nobenega dvoma ni, da je pred
vsem zmanjšanje stroškov proiz
vodnje oziroma izdelave odvisno od 
prizadevanj vseh zaposlenih v ne
posredni proizvodnji, ki imajo na to 
največji vpliv. Zato je tudi razum
ljivo, da si tako v vejenjskem Gore
nju kot v ravenski Železarni priza
devajo, da bi vse zaposlene tudi ma
terialno spodbudili za večje napore 
v gospodarjenju in proizvodnji v pri
hodnje.

Tako so v tovarni gospodinjske 
opreme Gorenje Velenje povečali 
osebne dohodke zaposlenih za 7 %, 
istočasno pa so osrednji samo
upravni organi postavili pred vse za
poslene zahtevo, da prispevajo kar 
največ za racionalno gospodarjenje. 
Računajo, da se bo povečala pro
duktivnost precej več, kot se bodo 
zvišali osebni dohodki. Program za 
gospodarjenje v pogojih stabilizacije 
predvideva, da bo Gorenje povečalo 
produktivnost za najmanj 15 %, to 
pa bodo dosegli z boljšo organiza
cijo dela, z večjo intenzivnostjo dela 
ter z na novo instaliranimi zmog
ljivostmi in modernizacijami obra
tov. Ob tem pa bodo v velenjskem 
Gorenju še v letošnjem letu (po
trebni stroji in druge naprave so že 
naročeni) odpravili delo v nočni iz
meni. Gre za odpravo rednega proiz-

Po enajstih letih, odkar je začela obratovati termoelektrarna Šoštanj II, se bližamo novemu gigantu termoelektrarne Šoštanj lil.
Danes v Šoštanju že vidno napredujejo dela na objektih nove strojnice, kotlovnice, bunkerskem in turbinskem delu, skratka na vseh 

objektih. Pogled na obsežno Gradisovo gradbišče je čudovit.
Tudi dela na 92 metrov visokem hladilnem stolpu hitro napredujejo. Spodnji premer hladnilnika, ki ga gradi ljubljansko podjetje 

Gradis, je 89 metrov, zgorajpa 66 metrov. Sestavljen je iz tako imenovanih vencev — skupaj jih bo imel25. Graditelji so prepričani, da bo 
celotno delo v roku opravljeno. Tako bomo v Šoštanju kmalu dobili novih 275 24VV električne energije. — Foto: Andrej Agnič

OB NOVEM STATUTU ZPTT

Soglasna podpora stališčem sindikata
V PTT kolektivih Slovenije so za 

zdaj sklenili razpravo o novem sta
tutu Združenega podjetja za PTT 
promet Ljubljana. Delavski svet 
ZPTT je namreč na svoji zadnji seji 
prejšnji četrtek sprejel novi statut, 
ki — upoštevaje XV. ustavni amand
ma — dejansko ureja odnose znotraj 
PTT na povsem novih osnovah. Čla
ni delavskega sveta so v svojih raz
pravah poudarjali, da statut vsemu 
navkljub še ni popoln, da je zlasti 
tog in morda tudi neprimeren me
hanizem samoupravnega odločanja, 
saj za zdaj predvidevajo zgolj de
lavski svet, upravni odbor in odbor 
za vseljudsko obrambo. Prav zato so 
upravičena mnenja, priporočila in 
predlogi konference sindikata

ZPTT, naj bi v najkrajšem času pri- 
pravih predlog nove organizacijske 
strukture samoupravnih organov.

Kaj pravzaprav predlaga sin- 
vdikat? Stališče sindikalne konfe
rence, na seji ga je obrazložil njen 
predsednik Silvo Tomc, je nasled

nje: poleg delavskega sveta bi mo
ralo obstajati več samostojnih iz
vršilnih organov. Če tega ni bilo mo

goče zapisati v pravkar sprejeti sta
tut, ki pomeni osnovo urejanja sa
moupravnih odnosov, naj bi njihova 
statutarna komisija in strokovne

službe ta predlog proučile ter pove
dale svoje mnenje. Pri tem naj upo
števajo, da je decentralizacija samo
upravnih in izvršilnih funkcij po
trebna predvsem zaradi tega, da bi v 
samoupravno odločanje vključili kar 
največ PTT delavcev, da pa bi samo 
odločanje postalo tudi bolj opera
tivno in zato učinkovito.

Kot rečeno, se je delavski svet 
ZPTT strinjal z mnenjem sindikalne 
konference. Zanj so se ogreli tudi di
rektorji PTT podjetij. Glavni di- 

‘ rektor ZPTT Jože Gerbec je npr. ra
zen dveh izvršilnih organov, katerih 
potrebnost je konkretno utemeljil 
že sindikat (odbor za investicije in 
odbor za strokovno izobraževanje),

navedel še pet drugih organov, ki bi 
po njegovem mnenju morali obsta
jati poleg delavskega sveta, da bi 
bilo samoupravno odločanje — ra
zen vsega drugega - tudi racionalno 
organizirano.

V razpravi je bilo slišati tudi dru
ge in drugačne predloge glede števila 
izvršilnih odborov, njihovih pri
stojnosti itd. Zato bo v marsičem 
olajšano delo tudi statutarni komi
siji, ki je dobila nalogo, da do junija 
pripravi konkreten predlog nove or
ganizacije samoupravnega od
ločanja. Pri svojem delu pa naj iz
haja, to še posebej poudarjamo, iz 
utemeljitev in pobud, kijih predlaga 
sindikalna konferenca ZPTT.

-mG

Konfekcija — Metražno blago 
L. LARISE

CORSO G. VERDI 65 — GORICA (ITALIJA) — 
tel.: 2104 — VIA RASTELLO 16, tel.: 2423 
Dobite vse vrste modnega blaga po ugodnih cenah! 
Zato nas obiščite!

vodnega dela, nočne ure pa bodo 
koristili za redna vzdrževalna dt| 

V Železarni Ravne na Koroški 
so z akcijskim programom za gos(| 
darjenje v pogojih stabilizacije p( 
videli, naj bi v poprečju znai: 
osebni dohodki 1510 dinarjev 
poslenega z regresom vred pa Uj 
dinarjev. Vendar pa želijo zaposk’ 
še bolj materialno spodbuditi. Ro1’
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najo, da bi se lahko osebni doho1! 
koroških jeklarjev povzpeli v t® I 
letu na najmanj 1600 dinarjev* 
mesec, če bi povečano proizvod® 
dosegli z manj zaposlenimi (372L 
kot predvidevajo. Večja produkt* 
nost bo torej pogojila nadaljnje f 
šanje osebnih dohodkov.

Odločitve samoupravnih orga 
da bodo materialno stimulirali 
zadevanja za povečevanje produkt 
nosti dela ter za bolj racionalno S 
spodarjenje, že kažejo tako v vej® 
skem Gorenju kot v ravenski Že’ *- 
žarni prve uspehe. Zaposleni si, vsj 
na svojem delovnem mestu, prizA 
vajo, da bi gospodarili kar najboljr 
cionalno, da bi bilo čim manj sit 
škov in da bi bilo — kolikor je i 
goče - najmanj tudi izmeta. Zap! 
sleni dobro vedo, da bo uspeh teh] 
še drugih prizadevanj za boljše f 
spodarjenje najbolj viden ob izp‘j 
cilnem dnevu, ko bo »kuverta" 
jetnejša. Igs
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e Pr'^'

podjetje 
skupaj 

z Gradbe
nikom I

dKomunalno podjetje Ljutu 
že dalj časa posluje na meji & 
tabOnosti. Zaradi tega so dela’ 
ci pri tem podjetju imeli niz¥ g 
osebne dohodke, ni pa bilo flijiJl 
sredstev za obnovo osnovi®
sredstev. V še večje težave p3L 
to podjetje prišlo po odhodu “Spi 
rektorja. Tako v zadnjem č3jjSR 
podjetje ni imelo niti pravil 
vodstva. Iz teh razlogov delov®! ’ 
skupnost Komunalnega P0!*** 
jetja Ljubno ni videla drug-1 p 
možnosti, kot da se pripoji svoj 
močnejšemu podjetju. !laga

Ponudbo za pripojitev sopsU , 
slali tudi gradbenemu podjetftair 
Gradbenik iz Ljubljane® VOlpop 
stvo tega podjetja se je odle % 
čilo, da bo prevzelo obrat op® nje] 
karno in avtopark, vodovod P‘ da 
bi prevzela krajevna skupni no 
Ljubno. in,

Opekarna na Humu je P" na
vtrebna temeljite obnove. Za pfe 
ynovo bo potrebno najeti več]1 Pqc 
vsote kreditov. Vsekakor bo Hos 
dobro naložen denar, saj so f® 
iskave pokazale, da je na tn1® 
področju dovolj kvaliteti1* 
gline.

O pripojitvi Komunali^!? 
podjetja Ljubno k Grabeniku) 
že razpravljala tudi skupšč111, 
občine Mozirje, ki je na za<M 
seji dala svoje soglasje.

Vaša
zlatarna in urarna

ŠULIGOJ
ustanovljena 1908 

ul. Carducci 49 
GORICA 
tel. 5657

Zastopstvo 
»LONGI NES« 

Zlato za zobe že | 
rafinirano j

Tl ITT ATrCV A Glasilo republiškega sveta ZS za Slovenijo, Izdaja CZP Delavska enotnost v Ljubljani. Ust je bil ustanovljen 20. novembra 1942. Ureja ga uredniški odbor. Glavni in odgovorni urednik MILA®j 
JLf aLV A S POGAČNIK. Naslov uredništva in uprave: Ljubljana, Dalmatinova ul. 4, poštni predal 313/VI, telefon uredništva 316-672, 323-554. Račun pri Narodni banki v Ljubljani št NB 501-1-991 devU#1
TP"ATTknPTVTTaC?HT račun Pri Ljubljanski banki, št. 501-620-7-12100 — Posamezna številka stane 50 N-par — 50 S-din — Naročnina je četrtletna 6,50 N-din — 650 S-din — polletna 13 N-din — 1300 S-din in letna’2« N-41’1

— 2600 S-din — Rokopisov ne vračamo — Poštnina plačana v gotovini — Tiska CZP »Ljudska pravica« Ljubljana


